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 W ramach cyklu odbyło się 
6 spotkań, z których każde reali-
zowane było w innej miejscowo-
ści gminy Radziechowy-Wieprz.  
Zajęcia odbywały się 14, 15 i 20 
lipca oraz 10, 11 i 12 sierpnia. Za-
kres zagadnień podzielony był 
na dwa bloki tematyczne. Pod-
czas pierwszego z nich uczestni-
cy skupiali się na zdrowej diecie opierającej się na ziołach i stroniącej 
od nabywania gotowych przetworzonych produktów. Podczas dru-

EDUKACJA O ZIOŁACH, DIECIE I… OGRODACH
W lipcu i sierpniu zorganizowane zostały dla seniorów ciekawe spotkania, których tematyka skupiona była wokół diety, ziół i sposo-
bów prowadzenia ogrodów w sposób bezpieczny dla zdrowia użytkowników. 

giej części zebrani poszerzali swoją wiedzę w zakresie samodzielnej 
uprawy roślin i pielęgnacji ogrodów. Poznawali sposoby ekologiczne-
go prowadzenia upraw oraz radzenia sobie z występującymi proble-
mami. Wszystko to dla zdrowia seniorów. 
 W ramach spotkań seniorzy mieli okazję także do picia naparów 
ziołowych, spróbowania naturalnie przygotowanego kisielu z malin, 
czy lodów z czekoladą i miętą. Dodatkową atrakcją była degustacja aż 
siedmiu rodzajów maseł z różnymi dodatkami w postaci np. tymian-

ku, oregano, bazylii, macierzanki, cytryny, chili z papryką, a nawet su-
szonych pomidorów i boczku. 
 Spotkania prowadzone były przez Panią Annę Olkis z Radzie-
chów.
 Zajęcia odbywały się w ramach realizacji projektu ZDROWY SE-
NIOR. Realizatorem projektu jest Stowarzyszenie PARAMUS w part-
nerstwie z Gminnym Centrum Kultury, Promocji, Turystyki Radziecho-
wy-Wieprz. Zadanie jest współfinansowane ze środków otrzymanych 
od Ministra Rodziny i Polityki Społecznej w ramach programu wielo-
letniego na rzecz Osób Starszych „Aktywni+”, na lata 2021-2025 – edy-
cja 2022.
 W ramach projektu odbywają się w dalszym ciągu zajęcia gimna-
styczne dla seniorów, serdecznie zapraszamy do skorzystania z zajęć! 
Więcej informacji na stronie internetowej cowkulturze.pl oraz stronie 
seniorwbeskidach.pl.
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W dniu 19 maja odbyła się na terenie Gminy Radziechowy-Wieprz 
komisja objazdowa. Od godziny 8 rano Wójt Gminy Maciej Mika 
w towarzystwie Rady Gminy Radziechowy-Wieprz na czele z Prze-
wodniczącym Rady Panem Jackiem Świniańskim dokonywali 
oględzin stanu realizacji zakończonych i trwających inwestycji 
realizowanych przez Gminę Radziechowy-Wieprz. 

Fotorelacja z wydarzenia:

GMINNE INWESTYCJE
FOTOREPORTAŻ

Przedszkole w Wieprzu

Ukończenie generalnego remontu boiska sportowego przy ZSP w JuszczynieNowy plac przy Urzędzie Gminy

Sala gimnastyczna w Przybędzy Sala gimnastyczna w Bystrej

Ukończona droga w Katowickiej Specjalnej Strefie 
Ekonomicznej w WieprzuSala gimnastyczna w PrzybędzySala gimnastyczna w Bystrej
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Droga w KSSE

Droga dz. 252 Brzuśnik

Odnoga ulicy Długiej w Wieprzu

W bieżącym roku Gmina Radziechowy-Wieprz przeprowadziła 
przebudowę wielu niepublicznych dróg gminnych. Remontami 
zostało objęte ponad 30 odcinków.
 
W ramach tegorocznych zadań gmina ukończyła remont następują-
cych niepublicznych dróg gminnych: 
- Droga do P. Pleśniar dz. nr 252 w miejscowości Brzuśnik
- Odnoga ul. Głównej dz. nr 196, 331 w miejscowości Brzuśnik
- Odnoga drogi powiatowej 1425 S dz. nr 48 w miejscowości Brzuśnik
- Plac przed OSP dz. nr 259 w miejscowości Bystra 
- Drogi do Świniańskich dz. nr 682/60, 682/62, 682/64, 682/66, 682/68, 
682/70, 682/72, 682/74, 682/76, 682/78, 3730  w miejscowości 
Juszczyna

O DROGACH GMINNYCH
- Drogi do Juszczynki dz. nr 3652  w miejscowości Juszczyna 
- Droga obok kapliczki dz. nr 3620, 3621  w miejscowości Juszczyna
-  ul. Wapienna dz. nr 3834/42, 3834/43   w miejscowości Przybędza 
- ul. Młodych dz. nr 8257/1  w miejscowości Radziechowy
-  Odnoga ul Różanej dz. nr 8236/1  w miejscowości Radziechowy 
- Odnoga ul. Długiej dz. nr 2333  w miejscowości Wieprz 
- Odnoga ul. Wierzbowej dz. nr 3219  w miejscowości Wieprz 

 Spośród dróg wytypowanych do remontu w 2022r, cześć jest 
jeszcze na etapie realizacji. Są nimi: 
- Odnoga drogi Głównej dz. nr 354 w miejscowości Brzuśnik
- Droga do boiska dz. nr 292  w miejscowości Bystra
- Droga do kładki na Juszczyniance dz. nr 281, 2702  w miejscowości 
Bystra
- Odnoga drogi do Słapów dz. nr 599/3 w miejscowości Juszczyna
- Droga naprzeciwko Boru dz. nr 4089  w miejscowości Juszczyna
- Zjazd obok Domu Ludowego dz. nr 1616/12  w miejscowości 
Juszczyna
- ul. Polna dz. nr 3812/51   w miejscowości Przybędza
- ul. Młodych dz. nr 3970/5   w miejscowości Przybędza
-  Droga na Kopiec dz. nr 416/14,6277/2, 6277/3, 6277/4, 6277/5, 
6277/6, 6277/7, 6277/8  w miejscowości Radziechowy
-  ul. Brzegowa dz. nr 6254, 4779/12, 4779/15  w miejscowości Radzie-
chowy
-  ul. Morawców od ul. Wspólnej dz. nr 6285  w miejscowości Radzie-
chowy
-  Odnoga ul. Młodych dz. nr 8382  w miejscowości Radziechowy
- ul. Sosnowa dz. nr 314  w miejscowości Wieprz
- ul. Różana dz. nr 792  w miejscowości Wieprz
- ul. Szkolna od ul. Nad Soła dz. nr 842  w miejscowości Wieprz
- ul Widokowa dz. nr 3033  w miejscowości Wieprz
- Odnoga ul Wrzosowej dz. nr 1294  w miejscowości Wieprz

Droga w Katowickiej Specjalnej Strefie Ekonomicznej w Wieprzu

Droga nr 48 Brzuśnik
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Odnoga ulicy Wierzbowa w Wieprzu

Ul. Młodych Radziechowy

Odnoga ulicy Rożanej Radziechowy

ul Wapienna Przybędza

Ul. obok Kapliczki Juszczyna

Plac OSP BystraOdnoga ul. Głównej dz. 196, 331 Brzuśnik

-  ul. Borowa dz. nr 1993, 1997  w miejscowości Wieprz
-  Plac obok Urzędu Gminy dz. nr 3591/5  w miejscowości Wieprz

 Informujemy także, że prawie ukończona jest przebudowa dro-
gi do gruntów rolnych w ramach zadania „I część modernizacji drogi 
dojazdowej do gruntów rolnych Wieprz–Juszczyna w na odcinku km 
0+000-0+995 w miejscowości Wieprz (dz. ewid. nr 2646, 2553”).

 Ponadto gmina podpi-
sałą umowę na wykonanie 
zaania pn.: Budowa obiektu 
mostowego w ciągu ul. Mo-
drzewiowej w m. Przybędza 
w gminie Radziechowy-Wieprz 
w formule „Zaprojektuj i wy-
buduj”. Ponadto Gmina zdo-
była pieniądze w kwocie 
1 710 000,00 zł na wykonanie 
zadania pn. „Przebudowa ulic 
Kamiennej i WIejskiej w Wie-
przu i łącznika ulic Abramska
-Zakole-Kwiatowa-Wajdowa 
w  Radziechowach”. Obecnie 
został już wybrany wykonawca 
robót - jest nią firma Przedsię-
biorstwo Robót Budowlanych 
Drobud Sp. z o.o. z Żywca.

Droga do Świniańskich Juszczyna
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 Dzięki współpracy z Katowicką Specjal-
ną Strefą Ekonomiczną, Gmina wybudowała 
nową drogę dojazdową do zakładów istnieją-
cych i planowanych do budowy w Strefie Eko-
nomicznej. Nowe zakłady to kolejne miejsca 
pracy dla naszych mieszkańców. Wspólnymi 
siłami gminy i Strefy uzyskano dofinanso-
wanie inwestycji z funduszy unijnych. Unia 
Europejska udzieliła dofinansowania na bu-
dowę nowego odcinka drogi. Wkład własny 
do projektu, który powinna zapewnić gmina, 
został gminie przekazany przez Strefę. Strefa 

Ukończono drogę
w Specjalnej Strefie Ekonomicznej

przekazała również środki na wykonanie przy 
nowej drodze oświetlenia oraz niezbędnych 
instalacji (kanalizacja teletechniczna, desz-
czowa) – ponieważ ten zakres nie mógł być 
sfinansowany ze środków unijnych. 
 Całość inwestycji kosztowała prawie 
3 miliony złotych. Wykonawcą robót była fir-
ma EUROVIA POLSKA S.A. Dofinansowanie 
z Unii Europejskiej wyniosło 1 217 640,34 zł. 
 Przedmiotowa inwestycja polegała na 
budowie nowego odcinka drogi gminnej, 
będącego przedłużeniem istniejącej drogi 

 Z przyjemnością informujemy, że Gmina Radziechowy-Wieprz 
podpisała umowę na dofinansowanie projektu: Termomodernizacja 
budynków szkół na terenie Gminy Radziechowy-Wieprz współfina-
sowanego ze środków unijnych w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Śląskiego na lata 2014-2020. Kwota do-
finansowania to: 3 529 524,84 zł.
 W ramach projektu przeprowadzona zostanie kompleksowa ter-
momodernizacja budynków użyteczności publicznej należących do 
Gminy Radziechowy-Wieprz - Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w By-
strej oraz Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Przybędzy.
 W celu ograniczenia emisjo CO2 do atmosfery, energochłonności 
obiektu oraz poprawy estetyki obu budynków przewiduje się prze-
prowadzić szereg prac termomodernizacyjnych, w tym m.in.:
- ocieplenie ścian zewnętrznych,
- wymiana okien (ZSP w Bystrej),
- wymiana stolarki drzwiowej,
- docieplenie połaci dachów,
- modernizacja kotłowni wraz z wymianą pieca i grzejników z podłą-
czeniem do projektowanej pompy ciepła,
- wymiana oświetlenia na energooszczędne,
- montaż paneli fotowoltaicznych.
 Realizacja projektu przyczyni się do poprawy jakości powietrza, 
zostanie zredukowana emisja szkodliwych zanieczyszczeń do powie-
trza. Uzyska się mniejsze zapotrzebowanie na ciepło, czego efektem 
będzie zmniejszenie gazów w procesie spalania do atmosfery.

TERMOMODERNIACJA BUDYNKÓW GMINNYCH

 Wykonawcami robót w ramach projektu zostały firmy:
• Dla Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Przybędzy: Konsorcjum 
firm Zakład Remontowo-Budowlany „AZBUD” Andrzej Zawada – lider 
i  Przedsiębiorstwo Robót Budowlanych „WIECHA” Wiesław Fiedor – 
partner z Ciśca.  
• Dla Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Bystrej: PORTAL S.C. Dagma-
ra Malmon-Lech, Paweł Lech z Bielska-Białej

(IM)

 W dniach od 10.03.2022 do dnia 23.07.2022  trwały prace bu-
dowlane mające na celu zagospodarowanie terenu obok budynku 
Urzędu Gminy. Prace obejmowały:
· Utwardzenie terenu – nawierzchnia z kostki betonowej.
· Wykonanie skweru do występów regionalnych – nawierzchnia 
z kostki betonowej.
· Utwardzenie terenu – nawierzchnia bitumiczna.
· Budową schodów terenowych.
· Budowę odwodnienia terenów utwardzonych – kanalizacja deszczo-
wa.
· Montaż masztów flagowych.
· Montaż pylonu (witacza).

NOWY PLAC PRZY URZĘDZIE GMINY

gminnej - ul. Przemysłowej, w miejscowości 
Wieprz, wraz z infrastrukturą towarzyszącą, 
ciągiem pieszym, systemem odwodnienia 
jezdni i ciągu pieszego, oświetleniem, ozna-
kowaniem oraz kanalizacją teletechniczną. 
Droga posiada kategorię „ D” i  bezpośrednio 
prowadzi do terenów przemysłowo-usługo-
wych, znajdujących się w Katowickiej Specjal-
nej Strefy Ekonomicznej. Długość nowowy-
budowanej drogi to 0,791 km. 
 Budowę zakończono w dniu 30.05.2022 r. 

(IM)

· Montaż kamiennego obelisku pamiątkowego.
· Montaż oświetlenia parkowego.
· Montaż tablicy informacyjnej multimedialnej.
· Montaż gablot informacyjnych.
· Montaż obiektów małej architektury: ławki, kosze na śmieci.
· Wykonanie trawników wraz z posadzeniem zieleni niskiej i średniej.
· Wykonanie opasek grysowych.
 Wykonawcą robót była firma USŁUGI OGÓLNOBUDOWLANE 
„KOMPLEX-BUD” Bogusław Hubka z Węgierskiej Górki. Całość robót 
kosztowała 831 160,72 zł. 
Fotografie nowego placu znajdziecie Państwo na str 1.

(IM)
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 W ramach Rządowego Programu Inwe-
stycji Lokalnych – edycja programu dedyko-
wana gminom górskim – gmina Radziechowy
-Wieprz uzyskała dofinansowanie w wysokości 
2 085 730,00 zł na realizację projektu:
 Budowa ogólnodostępnego obiektu 
sportowo – rekreacyjnego, polegająca na bu-
dowie  budynku usługowego o funkcji gastro-
nomicznej wraz z małą architekturą  i infrastruk-
turą techniczną w miejscowości Radziechowy
 Zakres inwestycji obejmuje:
• budowę budynku usługowego o funkcji ga-

stronomicznej, wraz z toaletą dla osoby nie-
pełnosprawnej oraz zapleczem, stanowiący 
obiekt usług publicznych, wraz z instalacjami 
wewnętrznymi: wody, kanalizacji sanitarnej, 
wentylacji, energii elektrycznej, grzewczą 
(w oparciu o energię elektryczną);

• budowa instalacji zewnętrznych: wody, ka-
nalizacji sanitarnej, kanalizacji deszczowej, 
energii elektrycznej;

• budowę skateparku;
• budowę dojścia pieszego, schodów od stro-

ny ul. Kamiennej wraz z murami oporowymi 
i balustradami;

• budowę dojścia pieszego, schodów pomię-
dzy istniejącym budynkiem zaplecza sporto-
wego „Orlik”, 

    a projektowanym obiektem;
• budowę skweru, obiektów małej architek-

tury, w postaci schodów terenowych wraz 
z ławkami i betonową donicą;

• budowę utwardzonych placów wraz z mu-
rami oporowymi, ciągów pieszych i rowe-
rowych, miejsca postojowego dla osoby 
niepełnosprawnej, niwelację terenu; miejsca 
gromadzenia odpadków stałych;

• zieleń izolacyjną w postaci drzew, niskich 
krzewów;

• budowę 2 wolnostojących banerów rekla-
mowych o powierzchni 2m2 ;

• budowę ekranu akustycznego wraz z mu-
rem oporowym, wzdłuż granicy z dz. nr 
7289, 7291 o długości około 28,0m;

W RADZIECHOWACH POWSTANIE NOWY OBIEKT 
REKREACYJNO-SPORTOWY

• budowę podestu wielofunkcyj-
nego wraz z murami oporowymi 
i schodkami, od strony północnej 
projektowanego budynku usłu-
gowego;

• budowę hydrantu o wydajności 
10 l/s w dz. dr. nr 7303/1 – ul. 
Szkolna;

• przebudowę instalacji wodocią-
gowej, dolnego źródła pompy 
ciepła dla istniejącego budynku 
„Orlika”;

• budowa przyłączy: kanalizacji deszczowej i energii 
elektrycznej;

• budowa zjazdu publicznego od strony ul. Szkolnej, z dz. 
nr 7303/1 do dz. nr 7287/1;

• budowa 5 miejsc postojowych wzdłuż ul. Kamiennej, 
o nawierzchni z płyt ażurowych, wraz z utwardzeniem 
pobocza kruszywem łamanym;

• rozbiórka istniejącej altany na działce – oznaczonej jako „ib”;
• wycinka drzew;
• budowa ogrodzenia terenu wraz z furtkami i bramą 

przesuwną;
• budowa zarurowania rowu przydrożnego, wzdłuż ul. 

Kamiennej, na odcinku ok. 35,00m (DN 500);
• przebudowa przyłącza wodociągowego - odcinek „w1” 

do „w2”;
• przebudowa przyłącza kanalizacji sanitarnej- odcinek 

„k1” – „k2” – „k3”;
• przebudowa sieci wodociągowej – odcinek „w2” – „w3”;
• przebudowa przyłącza kanalizacji sanitarnej – odcinek 

„k4” – „k3”;
• przebudowa przyłącza kanalizacji sanitarnej – odcinek 

„k5” – „k2” – „k3”;
• przebudowa przyłącza wodociągowego – odcinek „w4” 

– „w3”;
• przebudowa instalacji teletechnicznej „tD” wraz ze słu-

pem – odcinek „t1”-„t2”, „t3”-„t4”.
 Wykonawcą inwestycji została firma Usługi Ogólno-
budowlane Komplex-Bud Bogusław Hubka z Węgierskiej 
Górki. Prace budowlane powinny zakończyć się w drugiej 
połowie 2023 roku.

(IM)
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 31 sierpień 2022r. to data, która przejdzie do historii sołectwa 
Wieprz, jako dzień radości dla całej społeczności oraz moment osią-
gnięcia wielkiego sukcesu władz gminnych. Otóż tego dnia został 
uroczyście otwarty nowy, piękny budynek przedszkola, któremu na 
mocy Uchwały Rady Gminy Radziechowy – Wieprz została nadana na-
zwa „Przedszkole Małego Księcia w Wieprzu”. 
 Obiekt został zaprojektowany i wykonany zgodnie z najnowszy-
mi trendami technologicznymi. Ogrzewany jest za pomocą pomp cie-
pła, na dachu zamontowano instalację fotowoltaiczną, a pomieszcze-
nia wyposażone są w klimatyzację. Obok budynku usytuowano plac 
zabaw oraz duży parking. Przedszkole może objąć edukacją przed-
szkolną 125 dzieci, w przestronnych i dobrze wyposażonych salach 
zajęć. Nowoczesny blok żywieniowy zapewni przedszkolakom zdro-
we i pyszne posiłki. Powierzchnia użytkowa budynku wynosi ponad 
1000 m2 , a koszt inwestycji przekroczył 7 000 000,00 zł.

Nowe Przedszkole
Inwestycja zakończona - budynek przedszkola w Wieprzu otwarty

 Z okazji zakończenia realizacji tak wielkiego przedsięwzięcia, zo-
stała zorganizowana uroczystość z udziałem Wójta Gminy Radziecho-
wy – Wieprz Pana Macieja Miki oraz wielu znamienitych gości. Swoją 
obecnością zaszczycili nas Posłowie na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej 
Pani Małgorzata Pępek oraz Pan Przemysław Drabek, Przedstawiciel 
Marszałka Województwa Śląskiego do spraw Subregionu Południo-
wego Pani Aneta Legierska, Radna Sejmiku Śląskiego Pani Agnieszka 
Biegun, Zastępca Dyrektora Delegatury w  Bielsku Białej Kuratorium 
Oświaty w Katowicach Pani Elżbieta Sobieska oraz Starszy Wizytator 
tejże Delegatury Pani Ilona Włoch, Starosta Powiatu Żywieckiego Pan 
Andrzej Kalata wraz z Radnymi Panem Jackiem Jarco oraz Panem Ja-
nem Witkowskim, Radni Rady Gminy Radziechowy – Wieprz z Prze-
wodniczącym Rady Panem Jackiem Świniańskim na czele, Dziekan 
dekanatu Radziechowskiego ks. Piotr Pokojnikow, Proboszcz parafii 
pw. NS NMP w Wieprzu ks. Jerzy Matura oraz ks. Jan Noga, pracowni-
cy Urzędu Gminy Radziechowy – Wieprz z sekretarzem Gminy Panem 
Grzegorzem Bielą na czele, Kierownik GOPS Radziechowy – Wieprz 
Pani Maria Skolarz, Dyrektorzy szkół i przedszkoli z terenu gminy, 
przedstawiciele instytucji współpracujących z przedszkolem, a także 
rodzice i przyjaciele Przedszkola w Wieprzu. 
 Uroczystość rozpoczęła się Mszą Św. w kościele parafialnym pw. 
NS NMP w Wieprzu, której przewodniczył proboszcz parafii ks. Jerzy 
Matura przy współudziale Dziekana ks. Piotra Pokojnikowa probosz-
cza parafii pw. Św. Marcina w Radziechowach oraz ks. Jana Nogi. 
Oprawę liturgiczną przygotowali nauczyciele, dzieci oraz ich rodzice. 
Po Mszy Św. wszyscy zaproszeni goście udali się przed nowy budynek 
przedszkola, gdzie w pięknych i ciepłych promieniach słońca zostali 
uroczyście przywitani przez Wójta Gminy Radziechowy – Wieprz Pana 
Macieja Mikę. Następnie przedstawiciele władz samorządowych, 
przedszkolaków i rady pedagogicznej dokonali uroczystego przecię-
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 Gmina Radziechowy-Wieprz uzyskała dofinansowanie na reali-
zację inwestycji gminnych w kolejnych edycjach programu POLSKI 
ŁAD.
W ramach drugiej edycji uzyskano następujące dofinansowanie na 
inwestycje:
- 6  887  800,00 zł – Budowa sieci wodociągowej w miejscowości 
Juszczyna – 2 etap (na 1 etap uzyskano środki w ramach 1 edycji pro-
gramu POLSKI ŁAD);
- 3 600 000,00 zł – Termomodernizacja Szkoły Podstawowej im. Ks. Pr. 
St. Gawlika w Radziechowach
- 1 494 000,00 zł – Termomodernizacja Szkoły Podstawowej im. Ks. J. 
Twardowskiego w Brzuśniku.
 W ramach 3 edycji programu POLSKI ŁAD, dedykowanej gmi-
nom, w których funkcjonowały PGR, uzyskano dofinansowanie na  
inwestycję:
- 2 450 000,00 zł – Termomodernizacja Szkoły Podstawowej im. Jana 
Klicha w Wieprzu – etap 1.
 Obecnie trwają prace nad przygotowaniem dokumentacji pro-
jektowej niezbędnej do ogłoszenia przetargów, dzięki którym zostaną 
wyłonieni wykonawcy robót.

(IM)

POLSKI ŁAD
PRZYZNAŁ NAJWIĘCEJ 

ŚRODKÓW GMINIE
RADZIECHOWY-WIEPRZ

 Ochotnicza Straż Pożarna w Wieprzu została włączona do Kra-
jowego Systemu Ratowniczo-Gaśniczego! Zmiany obowiązują od 
1 maja 2022 roku na mocy decyzja nr XII/221 KSRG.
 Decyzja została przekazana Druhom z OSP Wieprz w dniu 
19 maja, podczas obchodów Dnia Strażaka w Żywcu. Podczas uroczy-
stości obecny był Wójt Gminy Radziechowy-Wieprz Maciej Mika. 
 Serdecznie gratulujemy OPS w Wieprzu! Życzymy także samych 
szczęśliwych powrotów z akcji oraz dużo zdrowia Druhnom i Duhom 
ze wszystkich jednostek z terenu naszej Gminy!

OSP w Wieprzu
włączona do struktury 

Krajowego Systemu
Ratowniczo-Gaśniczego

cia wstęgi i odsłonięcia tablicy z nową nazwą oraz logiem przedszko-
la, a ks. Proboszcz parafii Wieprz dokonał poświęcenia budynku. Po 
części oficjalnej wszyscy zebrani zostali zaproszeni do wspólnego pa-
miątkowego zdjęcia oraz do zwiedzania uroczyście otwartego budyn-
ku, który w holu witał zwiedzających pięknym muralem autorstwa lo-
kalnej artystki Pani Eweliny Noga, przedstawiającym Małego Księcia z 
Lisem oglądających zachód słońca. Po obejrzeniu pomieszczeń przed-
szkola goście zostali zaproszeni do Sali Domu Ludowego w Wieprzu, 
gdzie czekała na nich piękna niespodzianka w postaci przedstawienia 
inspirowanego tekstem utworu Antoine’a de Saint-Exupéry’ego pt. 
„Mały Książę”. Sztukę z  wielkim zaangażowaniem i  starannością, w 
wykonaniu przedszkolaków, przygotowały nauczycielki Przedszkola 
w Wieprzu. Montaż słowno – muzyczny zakończony został wspólnym 
odśpiewaniem Hymnu Przedszkola pt. „Piosenka o  Małym Księciu”, 
którego autorkami są również nauczyciele Przedszkola Małego Księ-
cia w Wieprzu.
 Występ bardzo się podobał, czego dowodem były gromkie bra-
wa i publicznie wyrażane słowa uznania i gratulacje od zabierających 
kolejno głos gości. Gratulacje i  podziękowania kierowane były rów-
nież do władz Gminy Radziechowy – Wieprz za determinację przy re-
alizacji tak dużego przedsięwzięcia, jakim było wybudowanie nowo-
czesnego obiektu przedszkolnego.

 Na zakończenie w imieniu całej społeczności przedszkolnej pra-
gnę podziękować wszystkim osobom, które przyczyniły się do po-
wstania nowej siedziby przedszkola na każdym etapie jego realizacji, 
począwszy od podjęcia decyzji o budowie, poprzez prace projektowe, 
budowlane, wykończeniowe i związane z wyposażeniem budynku.
 Dziękuję wszystkim Państwu Parlamentarzystom, przedstawi-
cielom Władz Samorządowych Województwa Śląskiego oraz Powiatu 
Żywieckiego, przedstawicielom Kuratorium Oświaty w Katowicach 
Delegatury w Bielsku Białej, osobom Duchownym, Radnym Rady 
Gminy Radziechowy - Wieprz, Dyrektorom i Kierownikom jednostek 
organizacyjnych z terenu Gminy Radziechowy - Wieprz, pracownikom 
Gminy Radziechowy - Wieprz oraz wszystkim Przyjaciołom naszego 
przedszkola, którzy zaszczycili nas swoją obecnością na uroczystości.
 Dziękujemy za wszystkie gratulacje, słowa uznania, życzenia 
i moc prezentów.

Z poważaniem
Danuta Adamczyk

Dyrektor Przedszkola Małego Księcia w Wieprzu
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 Za nami pierwsze Święto Soły, podczas 
którego odbyły się zawody o Puchar ,,Wie-
przanek”. Zostało odsłonięte Akwarium Bio-
topowe oraz podsumowano projekt Wełna 
100%. Można było potrzymać na ręce skor-
piona i pająki. „Owady i Spółka” po raz drugi 
gościli na naszym wydarzeniu. W tym roku 
pojawiło się też pracownicy Parków Krajobra-
zowych z siedzibą w Żywcu, którzy edukowali 
mieszkańców pod kątem dbania o przyrodę. 
Podczas wydarzenia można było również 
skosztować pysznych potraw przygotowa-
nych przez Stowarzyszenie Wieprzanki a tak-
że zasięgnąć porady dotyczącej ogrodów 
u  Pani Anny Olkis – „Dobra Przestrzeń”, któ-
ra w tym dniu miała stoisko pełne kwiatów 
i traw.
 20 sierpnia 2022 na rzece Sole odbyły 
się zawody muchowo – spinningowe o Pu-
char ,,Wieprzanek’’ w Wieprzu i choć aura za-

Święto Soły

demonstrowała wszystkim swoją wyższość 
w postaci obfitych opadów deszczu, zawody 
się odbyły. Z racji niesprzyjających warunków 
pogodowych część koncertowa ,,Święta Soły” 
została przeniesiona na inny termin. 
 Pomimo deszczowej pogody w Cen-
trum Edukacji Ekologicznej w Wieprzu zo-
stało odsłonięte Akwarium Biotopowe rzeki 
Soły. W tym projekcie bardzo pomogło nam 
koło PZW Zabłocie oraz Ochotnicza Straż Po-
żarna z Wieprza. Wielką pracę wolontariacką 
w zakresie pracy technicznej i merytorycznej 
od początku zakładania akwarium włożył Pan 
Piotr Kliś wraz z kolegami z koła PZW.
 Akwarium Biotopowe rzeki Soły to 
projekt realizowany przez Gminne Centrum 
Kultury, Promocji, Turystyki Radziechowy
-Wieprz w ramach grantu Lokalne Inicjatywy 
Społeczne Żywiec Zdrój S.A. – edycja 2022. 
Uroczyście wstęgę przecinali Wójt Gminy Ra-
dziechowy-Wieprz Pan Maciej Mika, Dyrektor 
Fabryki Żywiec Zdrój S.A. w Gminie Radzie-
chowy-Wieprz Pan Michał Całus oraz Dyrek-
tor Gminnego Centrum Kultury, Promocji, 
Turystyki Radziechowy-Wieprz Pani Agniesz-
ka Biegun. O habitacie rzeki Soły opowiedział 
Wiceprezes Koła PZW Pan Piotr Kliś.
 Po uroczystym odsłonięciu Akwarium 
wspólnie przeszliśmy do projektu Wełna 
100%, gdzie Pani Jadwiga Kliś oraz Pan Wie-
sław Pawlus opowiedzieli o procesie obróbki 
wełny oraz zaprezentowali cerchanie oraz 

przędzenie. Projekt ten realizowany jest od 
marca i cieszy się ogromnym zainteresowa-
niem.
 Po części związanej z grantami LIS zo-
stały wręczone zwycięzcom nietypowe ,,prze-
brane w stroje regionalne,, puchary, które 
specjalnie z tej okazji przygotowały Panie ze 
Stowarzyszenia ,,Wieprzanki”. Wyniki zawo-
dów prezentują się nastepująco: W kategorii 
muchowej: I  miejsce – Piotr Kliś, II miejsce 
– Paweł Chowaniec, III – Piotr Pyclik. W kate-
gorii spinningowej: I miejsce – Tadeusz Gach, 
II – Janusz Gawron, III – Adam Stawarz.
 Podczas tego wydarzenia rozstrzygnięty 
został konkurs plastyczny o tematyce Rzeka 
Soła. I miejsce egzekwo: Wiktoria i Emilia Kliś 
(praca grupowa) oraz Ewelina Lalik. II miej-
sce egzekwo: Maja Sałamun i Wojciech Frey. 
III miejsce: Agnieszka Lizak. Wyróżnienia: Jo-
anna Kryczka, Piotr Lizak oraz Marlena Krycz-
ka. Wszystkim serdecznie gratulujemy.
 Ten dzień pomimo deszczu był udany. 
Wprawdzie koncerty się nie odbyły, ale Fe-
styn ze Stowarzyszeniem Wieprzanki trwał do 
późnych godzin nocnych. Podczas wydarze-
nia Wolontariusze zbierali pieniążki dla Wikto-
ra Szczechowiaka. My już dziś zapraszamy na 
drugą część w październiku.
 Wszystkim, którzy pomogli nam w or-
ganizacji serdecznie dziękujemy. Panu Pio-
trowi Kliś, Ochotniczej Straży Pożarnej z Wie-
prza, Stowarzyszeniu Wieprzanki na czele z 
Panią Jadwigą Kliś, Konradowi, Szymonowi 
i wszystkim innym, którzy pomagali bezinte-
resownie w przygotowaniach. Spotkajmy się 
znów!
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 Wszechobecna możliwość korzystania 
z energii elektrycznej wydaje się nam dzisiaj 
tak oczywista i naturalna, jak to, że świeci 
słońce i pada deszcz. Czasami  ogarnia nas 
panika, ponieważ nastąpiła właśnie chwilowa 
przerwa w dostawie prądu. Szukamy w  po-
płochu jakiejś świeczki, telewizor milknie, 
często znika też INTERNET z routera zasilane-
go elektrycznie….Cisza… Nieswojo jakoś. Nie 
wiadomo nawet, o czym rozmawiać. Wreszcie 
błysk, oddech ulgi. Jest! Wracamy do żywych, 
mieszkanie wypełnia się  gwarem.  Dzieci 
szukają gorączkowo pilota do telewizora. Na 
stole dymi jeszcze przez chwilę zdmuchnięta 
przed momentem świeczka…
 Może trudno sobie to wyobrazić obecnie, 
ale kiedyś ludzie żyli bez prądu. Przy naftowych 
lampach powstawały największe literackie dzie-
ła, poszerzała się wiedza największych świa-
towych umysłów. Wieczorami przy świeczce 
i ogniu w kominku spotykali się ludzie, opowia-
dali historie mniej lub bardziej prawdziwe, śpie-
wali, tańczyli. Życie się toczyło. 
 Proces elektryfikacji Radziechów rozpo-
czął się stosunkowo wcześnie jak na warunki 
polskie, bo już pierwsze kroki w tym kierunku 
poczyniono w 1946r. Według „Kroniki Radzie-
chów do 1966r.” Władysława Pieronka „W dniu 
10 listopada założono Spółdzielnię „Wieśnik” 
mającą na celu budowę linii elektrycznej 

ELEKTRYFIKACJA RADZIECHÓW

w  Radziechowach. Inicjatywę tę podjął pan 
Karol Sapeta. Na pierwszym spotkaniu or-
ganizacyjnym było 16 członków założycieli. 
W skład zarządu weszli: Karol Sapeta- prze-
wodniczący, Władysław Pieronek- sekretarz, 
Adam Wojtyła- skarbnik. Z dniem założenia 
rozpoczęto działalność  Spółdzielni.” Już w rok 
później w 1947 r. „W dniu 6 lipca odbyło się 
uroczyste poświęcenie transformatora wy-

budowanej linii elektrycznej. Poświęcenia 
dokonał przewielebny ks. kanonik Włady-
sław Kaczmarczyk, proboszcz radziechowski. 
Udział w uroczystości wzięli przedstawiciele 
władz, pan Kazimierz Rusinek- minister opieki 
społecznej, Starostwa Powiatowego w  Żyw-
cu, partii i licznie zebranej publiczności. 
Uroczystość zakończono zabawą ludową na 
boisku szkolnym. W dniu tym przeciągnięto 
linię elektryczną na boisko dla oświetlenia za-
bawy.”  Radziechowy wkroczyły w erę nowo-
czesności. Na podkreślenie zasługuje fakt, że 
wydarzenia te miały miejsce przed  uchwale-
niem w dniu 28 czerwca 1950 r. Ustawy  o po-
wszechnej elektryfikacji wsi i osiedli (pierw-
szej i jedynej w powojennej Polsce). Radość 
mieszkańców tamtego dnia została zakłóco-
na pewnym nieszczęśliwym wydarzeniem.  
Podczas zabawy ludowej na boisku szkolnym 
„do wyciągniętej linii (elektrycznej) podszedł 
na drzewo Stefan Juraszek, lat 5, w celu ze-
rwania przewodów (drutu) i został porażony 
prądem.” (Kronika Radziechów, W. Pieronek).
 Zdjęcie pierwszego transformatora 
elektrycznego w Radziechowach, pochodzą-
ce z 1963r. udostępnił autorce tekstu Pan An-
drzej Ozimiński.

Małgorzata Kasperek
- dyrektor Przedszkola

Im. Władysława Pieronka w Radziechowach

PROJEKT PRACOWNIA POD CHMURKĄ
Fundacja Paradiso św. Filipa Neri otrzymała grant w wysokości 10.000zł na realizację projektu „Pracownia pod Chmurką” realizowane-
go w ramach konkursu grantowego „Lokalne Inicjatywy Społeczne  Żywiec Zdrój -edycja 2022 r”.
Projekt będzie wykonany na terenie gminy Radziechowy Wieprz, na podstawie porozumienia partnerskiego zawartego dnia 
13.04.2022r , na działce położonej przy ul. Nad Sołą w Wieprzu.
W ramach projektu zostanie zamontowana :stacja meteorologiczna ,ławki, tablice informacyjne i edukacyjne oraz kosze na śmieci. 
Celem nadrzędnym tego projektu jest edukacja dzieci i młodzieży dotycząca :obiegu wody w przyrodzie  ,zapoznania się z przyrząda-
mi meteorologicznymi oraz sposobem oszczędzania wody.
Efektem końcowym będzie wydanie ulotek oraz coroczne prelekcje na temat przyrządów meteorologicznych oraz ich wykorzystania 
jak również sposobów oszczędzania i obiegu wody w przyrodzie. 
Celem naszych działań jest krzewienie wśród dzieci i młodzieży , a także otaczającej nas społeczności postaw proekologicznych . Tym 
razem zamontowanie stacji meteorologicznej z niezbędnymi przyrządami do obserwacji pogody oraz badania warunków atmosfe-
rycznych ma uwrażliwić młode pokolenie na: problem deficytu wody w przyrodzie , obiegu wody w środowisku i metod obserwacji 
pogody. Posiadając dane z własnej stacji, można nie tylko na bieżąco obserwować pogodę na swoich polach i ogrodach , lecz także 
prowadząc długotrwałe obserwacje, budować własną bazę danych pogodowych ze swojego gospodarstwa i porównywać, jaka tem-
peratura gleby, powietrza, wilgotność czy suma opadów była w danym miesiącu rok, dwa lub nawet dziesięć lat wcześniej. 
Wszystko to ma bardzo istotny wpływ na planowanie nie tylko gospodarki , ale również obiegu wody w przyrodzie i wykorzystanie  
jej w naszych ogrodach. Sposobów na oszczędzanie wody jest bez liku, musimy tylko chcieć  zastosować te zmiany  u siebie , a wtedy 
będziemy mieli realny wpływ na zasób wody na naszej planecie.
Nasza stacja meteorologiczna będzie wyposażona w następujące przyrządy: termometr, barometr, wiatromierz, róża wiatrów, desz-
czomierz ,wskaźnik wiatru, higrometr.  Mamy nadzieje, że metoda zero waste-Jak oszczędzać wodę? będzie jednym z głównych nawy-
ków młodego pokolenia, czego Wam jak i sobie życzę.

projekt współfinansowany przez firmę żywiec zdrój s.a. w ramach programu  
grantowego lokalne inicjatywy społeczne żywiec zdrój - edycja 2022
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 3 Września 2022 roku zapamiętamy na 
długo, to właśnie w tym roku nasza jednostka 
obchodzi 75 urodziny, połączone z nadaniem 
nowego sztandaru oraz przekazaniem nowego 
samochodu GBA na podwoziu Renault D16.
 Uroczystość rozpoczęła się Mszą Świętą 
polową pod przewodnictwem Ks. Probosz-
cza Jerzego Matura, Ks. Stanisława Chowa-
niec oraz Ks.Mariusz Jagosz na placu przy 
budynku OSP. Następnie dowódca uroczy-
stości druh Marek Tetłak złożył meldunek 
członkowi Zarządu Oddziału Wojewódzkiego 
Związku Ochotniczych Straży Pożarnych RP 
w Katowicach druhowi Grzegorzowi Habdas. 
Po podniesieniu flagi na maszt i odegraniu 
hymnu Pańśtwowego, Prezes OSP Bystra 
dh.Bartłomiej Dybaś przywitał zaproszonych 
gości i przedstawił rys historyczny jednostki 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Bystrej. W dal-
szej części uroczystości odbyło się nadanie 
nowego sztandaru, który wręczyła członkowi 
ZOSPRP w Katowicach Grzegorzowi Habdas 
delegacja fundatorów sztandaru w składzie 
Jerzy Pawlus, Małgorzata Sufa oraz Helena 
Marek następnie sztandar odebrał Prezes 
jednostki OSP Bystra dh. Bartłomiej Dybaś, 
który przekazał go pocztowi sztandarowemu 
w składzie Dowódca pocztu sztandarowego 
Leszek GOŁEK , chorąży Krzysztof Biegun, 
asystujący Lucjan Piętka. Sztandar został od-
znaczony Złotym medalem „za Zasługi dla Po-
żarnictwa” oraz Złotą odznaką za zasługi dla 
Województwa Śląskiego. Następną częścią 
uroczystości było wręczenie odznaczeń. 
Złotym medalem „Za zasługi
dla Pożarnictwa” odznaczeni zostali:
dh. Adam Winiarski
dh. Krzysztof Biegun
dh. Arkadiusz Sufa 
Srebrnym Medalem „Za zasługi
dla Pożarnictwa” odznaczeni zostali:
dh. Bartłomiej Dybaś 
dh. Sławomir Marek 
dh. Mieczysław Pawlus
Brązowym Medalem „Za zasługi
dla Pożarnictwa” odznaczeni zostali:
Lucjan Piętka 

75-lecie OSP BYSTRA

Bartłomiej Urbaś
Daniel Rodak 
Kamil Kupczak 
Jakub Greń 
Tomasz Gruszka 
Odznaką Wzorowy Strażak
odznaczeni zostali:
dh. Katarzyna Kozieł
dh. Magdalena Sufa 
dh. Jan Nowak 
Złotą Odznakę Młodzieżowej
Drużyny Pożarniczej otrzymali :
-Zofia Figura
-Wojciech Biegun 
Srebrną Odznakę Młodzieżowej
Drużyny Pożarniczej otrzymali:
- Weronika Pieczarka
- Roksana Biegun
- Karolina Wojtyła
- Wiktoria Sufa
- Martyna Arast
- Martyna Jakimowicz
- Anita Duraj
- Gabriela Piątek
- Bartosz Duraj
- Patryk Sufa
- Filip Dendys 
Brązową Odznakę Młodzieżowej
Drużyny Pożarniczej otrzymali:
- Anna Chmielarskiej
- EmilaPolak

- Joanna Maślanka
- Alan Sufa
- Filip Kopacz
 Z okazji Jubileuszu 75-lecia Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Bystrej za nieocenione zaan-
gażowanie w rozwój naszej jednostki Zarząd 
OSP postanowił wyróżnić następujące osoby:
Agnieszkę Biegun - Radna Sejmiku Woje-
wództwa Śląskiego
Jana Witkowskiego - Radnego Powiatu Ży-
wieckiego
Brygadiera Łukasza Węglińskiego - Komen-
danta PSP w Żywcu
Macieja Mika - Wójta Gminy Radziechowy 
Wieprz
Grzegorza Biela - Sekretarza Gminy Radzie-
chowy Wieprz
Jacka Świniańskiego - Przewodniczącego 
Rady Gminy Radziechowy Wieprz
Andrzeja Biegun - Radnego Sołectwa Bystra
Barbarę Pietrysko - Skarbnik Gminy Radzie-
chowy Wieprz
Andrzeja Biegun - Członka Zarządu Regional-
nego NSZZ Solidarność
Krzysztofa Biegun - Firma STOLARBUD
Macieja Polak - Firma Prostal
Grzegorza Podsiadło - Firma Sanit Trans
Piotra Figurę - Firma Piotr Plast
oraz zasłużonych druhów OSP Bystra ;
Władysława Sufa
Augustyna Biegun
Kazimierza Staniak
Stefana Salachna
Mariana Sufa
Mariana Noga
 Po dekoracji dokonano przekazania 
i prezentacji samochodu. Kluczyki z rąk Wójta 
Gminy R-W Macieja Miki, Przewodniczącego 
Rady Gminy Jacka Świniańskiego oraz star-
szego brygadiera Mirosława Synowiec Za-
stępcę Śląskiego Komendanta Wojewódzkie-
go Państwowej Straży Pożarnej w Katowicach 
odebrał naczelnik dh. Andrzej Biegun.
 Przekazany średni samochód ratow-
niczo-gaśniczy został zakupiony za kwotę 
846 978,00 zł i sfinansowany ze środków:
 Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Śro-
dowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach: 
100 000,00 zł.
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 Prawo przewiduje dla właścicieli, którzy nie dopilnowali 
obowiązku upilnowania zwierzęcia kary mandatów. Pomimo to 
błąkające się bez nadzoru psy są w naszej gminie dalej są częstym 
zjawiskiem.
 Warto przypomnieć, że te biegające wolno zwierzęta stanowią 
zagrożenie dla zwierzyny leśnej i domowej oraz – co najważniejsze 
– dla dzieci idących do szkół. Dziecko w wyniku reakcji pobudzenia 
w chwili odczuwania lęku nie jest zazwyczaj w stanie zareagować 
w odpowiedni sposób, co niejednokrotnie prowokuje do ataku 
nawet spokojne zazwyczaj zwierzęta. Ta wypływająca z obu stron z 
naturalnych instynktów reakcja może być tragiczna w skutkach:
pogryzienia, odgryzione palce i uszy, a także nie mniej groźne scho-
rzenia psychiczne będące następstwem traumy.
Co możemy zrobić?
1. Pilnujmy swoich zwierząt
2. Zawracajmy uwagę sąsiadom.
3. Zgłaszajmy zaobserwowane i błąkające się po ulicy zwierzęta po-
licji.
4. Edukujmy siebie i nasze dzieci w zakresie profilaktyki przed ewen-
tualnym
atakiem.
Przypominamy: w świetle obowiązujących przepisów prawa, właści-
ciele psów mają obowiązek zachowania wszelkich środków ostrożno-
ści zapewniających ochronę zdrowia i życia ludzi oraz zwierząt, a tak-

PILNUJ PSA JEŚLI NIE CHCESZ MANDATU!
że dołożenia starań, aby zwierzęta te nie były uciążliwe dla otoczenia. 
Pies powinien być trzymany na ogrodzonym terenie oznakowanym 
tabliczką ze stosownym ostrzeżeniem. Powinien być  wyprowadzany 
na smyczy i w kagańcu. Obowiązuje również zakaz puszczania psów 
bez możliwości ich kontroli i bez oznakowania umożliwiającego iden-
tyfikację właściciela. Zaniedbujący te obowiązki
podlegają karze z art. 77 z kodeksu wykroczeń.
Umieszczenie w schronisku dla bezdomnych zwierząt psa  wynosi 
każdorazowo 2 000,00 zł oraz transport psa do schroniska 300 zł.
Przypominamy także, że jeśli naszym mieszkańcom zaginie pies to 
warto sprawdzić czy nie ma go w schronisku, z którym Gmina Radzie-
chowy-Wieprz ma podpisaną umowę tj:
Schronisko dla zwierząt w Chełmku
32-660 Chełmek
Ul. Jaworznicka 67
tel. kom. 668-839-952
CO ZROBIĆ GDY SPOTKAM NIEBEZPIECZNEGO PSA?
1. Przejdź spokojnie na drugą stronę ulicy. Nie uciekaj!
2. Nie uśmiechaj się i unikaj kontaktu wzrokowego (takie zachowanie 
pies odczyta jako wyzwanie!)
3. Staraj się stać do zwierzęcia bokiem, ręce ułóż wzdłuż tułowia, 
a dłonie zaciśnij w pięści.
4. Jeśli pies zaatakował i upadłeś: przyjmij pozycję żółwia (połóż się 
na zgiętych nogach, dłońmi osłaniaj uszy) Nie krzycz. Leż nieruchomo.

Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej: 300 000,00 zł.
Komendy Głównej Państwowej Straży Pożar-
nej: 100 000,00 zł.
Gminy Radziechowy-Wieprz: 300 000,00 zł.
własnych jednostki OSP Bystra: 46 978,00 zł.
 Następnie głos zabrali zaproszeni go-
ście, którzy w swoich przemówieniach dali 
nam mnóstwo wspaniałych słów i gratulacji. 

 Wśród zaproszonych gości byli między 
innymi:
- Grzegorz Puda- Minister Funduszy i Polityki 
Regionalnej
-Małgorzata Pępek - Poseł na Sejm RP
- Kazimierz Matuszny Poseł na Sejm RP
-Przemysław Drabek Poseł na Sejm RP
- st.brygadier Mirosław Synowiec – Zastępcę 
Śląskiego -Komendanta Wojewódzkiego PSP 
w Katowicach
-Grzegorz Habdas – Członek Zarządu Oddzia-
łu Wojewódzkiego ZOSP RP w Katowicach

-Agnieszka Biegun – Radna Sejmiku Woje-
wództwa Śląskiego
- Andrzej Kalata - Starosta Żywiecki, Prezes 
Oddziału Powiatowego ZOSP RP w Żywcu
-bryg. Łukasz Węgliński – Komendant Powia-
towy PSP w Żywcu
-Jan Witkowski – Radny Powiatu Żywieckiego
-Pułkownik pożarnictwa Czesław Pruski – 
były Komendant Zawodowej Straży Pożarnej 
w Żywcu
-Maciej Mika Wójt Gminy R-W a zarazem Pre-
zes Zarządu Oddziału Gminnego ZOSP RP
-Jacek Świniański - Przewodniczący Rady 
Gminy R-W
-Radni Rady Gminy Radziechowy-Wieprz.
W uroczystości udział brały poczty sztanda-
rowe z jednostek OSP z terenu gminy Radzie-
chowy Wieprz:
- Ochotnicza Straż Pożarna w Juszczynie
- Ochotnicza Straż Pożarna w Wieprzu
- OSP Radziechowy
- OSP Przybędza

oraz z zaprzyjaźnionych jednostek OSP :
- OSP Sopotnia Mała
- @Ochotnicza Straż Pożarna w Siennej
- Osp Leśna
- Ochotnicza Straż Pożarna w Trzebini
oraz Poczet sztandarowy z ZSP im. Jana Pawła 
II w Bystrej
 Obchody uświetniła oprawą muzyczną 
Orkiestra Dęta z Leśnej. 
 Uroczysty apel zakończył się złożeniem 
meldunku przez dowódcę uroczystości prze-
łożonemu oraz defiladą pododdziałów.
 Z tego miejsca Zarząd Ochotniczej Stra-
ży Pożarnej w Bystrej chciał by złożyć naj-
szczersze podziękowania wszystkim, którzy 
przybyli na naszą uroczystość. Dziękujemy 
mieszkańcom sołectwa Bystra i Brzuśnik, 
sponsorom oraz tym bez których ten Jubile-
usz nie miał by takiej rangi. 
 Na końcu dziękujemy druhnom i dru-
hom za pomoc w przygotowaniu i organizacji 
tej uroczystości.
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 Informujemy, że zgodnie z § 8 ust. 1 pkt. 4  uchwały nr XXV/167/20 
Rady Gminy Radziechowy-Wieprz dnia 11 września 2020 w sprawie regu-
laminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Radziechowy
-Wieprz bioodpady (resztki żywności, obierki i skórki z owoców i warzyw, 
przeterminowane owoce i warzywa, fusy po kawie i herbacie, skoszona tra-
wa, liście, rozdrobnione gałęzie) winny być gromadzone w pojemniku ko-
loru brązowego, z oznakowanym napisem „BIO”, stwarzającym bioodpadom 
optymalne warunki dla rozpoczęcia procesu kompostowania w momencie 
złożenia bioodpadów, nadanie im właściwego tempa procesu aerobowego 
i uniknięcia ich zagniwania.
 Bioodpadów nie należy wyrzucać do pojemnika w torebkach lub 
workach foliowych. Nie sprawdzą się także torebki lub worki biodegrado-
walne. Choć zapewniają one wygodę i higienę, to podczas przetwarzania 
odpadów i tak muszą być rozerwane i oddzielone od resztek organicznych. 
Kawałki folii nawet po profesjonalnym przetworzeniu mogą dostać się do 

Bioodpady - wyłącznie luzem w brązowym pojemniku
bioodpadów, uniemożliwiając ich kompostowanie. Z oddawanych w ten 
sposób bioodpadów nie powstanie kompost o odpowiednich parametrach 
by mógł być wykorzystywany jako pełnowartościowy produkt i Gmina nie 
będzie mogła wliczyć tych odpadów do koniecznego do uzyskania pozio-
mu recyklingu w corocznym sprawozdaniu składanym do Urzędu Marszał-
kowskiego Województwa Śląskiego. Za brak osiągniętego obowiązkowego 
poziomu przygotowania do ponownego użycia i recyklingu odpadów ko-
munalnych grożą Gminie poważne kary finansowe, które mogą przełożyć 
się na wzrost cen odbioru i zagospodarowania odpadów od mieszkańców, 
dlatego tak ważne jest przestrzeganie wszystkich zasad segregacji od-
padów komunalnych, do których zaliczamy również bioodpady.

UWAGA: Do pojemnika BIO nie wyrzucamy: ziemi i kamieni, popiołu, drew-
na impregnowanego, kości, mięsa i odchodów zwierząt, płyt wiórowych 
i pilśniowych, zawartości worków z odkurzacza.

 2 lipca 2022 r. na placu przykościelnym w Juszczynie odbyły się 
uroczyste obchody 70-lecia założenia Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Juszczynie połączone z prezentacją samochodu ratowniczo-gaśni-
czego GBA zabudowanego na podwoziu IVECO.
 Uroczystość rozpoczęła się Mszą Świętą w kościele pw. Nawie-
dzenia Najświętszej Marii Panny w Juszczynie. Następnie na placu 
przykościelnym po złożeniu meldunku, podniesieniu flagi na maszt 
i przywitaniu zaproszonych gości, przedstawiono rys historyczny jed-
nostki Ochotniczej Straży Pożarnej w Juszczynie. Kolejnym punktem 
uroczystości było wręczenie odznaczeń i wyróżnień zasłużonym dru-
hom oraz dokonanie przekazania i prezentacji samochodu.
Prezentowany średni samochód ratowniczo-gaśniczy zakupiony za 
kwotę 819 979,50 zł został sfinansowany ze środków:
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Katowicach: 300 000,00 zł.
Komendy Głównej Państwowej Straży Pożarnej: 160 000,00 zł.
Marszałka Województwa Śląskiego: 100 000,00 zł
Gminy Radziechowy-Wieprz: 200 000,00 zł.
Własnych jednostki OSP Juszczyna: 59 979,50 zł
W dalszej części uroczystości głos zabrali zaproszeni goście, którzy 
w swoich przemówieniach podziękowali druhom za pracę na rzecz 
ochrony przeciwpożarowej oraz za gotowość do wypełniania ciężkiej 
i niebezpiecznej służby na rzecz drugiego człowieka.
Wśród zaproszonych gości byli między innymi:
Pan Kazimierz Matuszny – Poseł na Sejm RP,
Pan Przemysław Drabek – Poseł na Sejm RP,
druh Michał Urbaniec – Wiceprezes Zarządu Oddziału Wojewódzkie-
go ZOSP RP w Katowicach,
st. kpt. Jacek Urbańczyk – Naczelnik Wydziału Logistyki Komendy Wo-
jewódzkiej Państwowej Straży Pożarnej w Katowicach,
Pani Agnieszka Biegun – Radna Sejmiku Województwa Śląskiego,

Obchody 70-lecia OSP w Juszczynie

Pan Andrzej Kalata – Starosta Żywiecki - Prezes Zarządu Oddziału Po-
wiatowego ZOSP RP w Żywcu,
bryg. Paweł Górny – Zastępca Komendanta Powiatowego PSP w Żywcu,
Radni Rady Gminy Radziechowy -Wieprz,
Gościem honorowym był jedyny z żyjących współzałożycieli i wielo-
letni Prezes OSP Juszczyna dh Franciszek Świniański.
W uroczystości udział brały poczty sztandarowe z jednostek OSP z te-
renu gminy oraz z zaprzyjaźnionych jednostek OSP.
Obchody uświetniła oprawą muzyczną Parafialna Orkiestra Dęta 
z Trzebini.
Uroczysty apel zakończył się złożeniem meldunku przez dowódcę 
uroczystości przełożonemu oraz odprowadzeniem pocztów sztanda-
rowych.
Komenda Wojewódzka Państwowej Straży Pożarnej w Katowicach

(informacja i zdjęcia
FB Komendy Powiatowej PSP w Żywcu)
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,,Św. Anno Patronko proś za nas, aby był Pan 
Jezus łaskawy dla nas …” 
 Tradycyjnie od ponad 130 lat, 26 lipca 
w Radziechowach, w kaplicy pw. Św. Anny 
u ,,Dziadka” ks. Stanisław Czernek E.C. odpra-
wił Mszę św. w intencji rodzin, by były Bogiem 
silne oraz za wszystkimi, którzy w zaciszach 
domowych pochylają się nad chorymi; ro-
dzicami, dziećmi, rodzeństwem.. Kaznodzieja 
w homilii powiedział że warto wrócić do myśli 
św. Jana Pawła II, który przekonywał: „Rodzina 
Bogiem silna staje się siłą człowieka i całego 
narodu”….

Msza święta  w kaplicy pw. Św. Anny

 Po Mszy św. Ks. Stanisław wpierw udzie-
lił błogosławieństwa wszystkim uczestnikom 
uroczystości, a następnie każdemu dziecku. 
A od Ks. Proboszcza czekały słodkości, a jaki 
smak ma taki cukierek? to niestety ale trzeba 
się samemu przekonać, daj Boże za rok znów 
będzie okazja. 

,,Kaplica nad źródełkiem” 
 Najpierw była woda. Nie koło domów, 
na uboczu, przy drodze z Ostrego. Czysta, 
obecna i w czasie suszy, krzepiąca. Praw-
dziwie źródlana, taka jako w wielu epokach 

i  kulturach traktowano ze czcią, jako obda-
rzona siła, zwyczajną czy nie, co stroju sprzy-
ja. I  zapragnęli ludzie z Radziechów, ponad 
120 lat temu mieć przy tym źródle kaplicę. 
Grunt z wodą, ongiś darowany przez królowa 
Konstancję plebanowi, służył poddanym, po-
czynając od Stanisława Dziadka i drogą dzie-
dziczenia znajdował się w rekach Benedykta 
Janoty. … ,,Radziechowy Parafia z Jagielloń-
skich Czasów „ ks. Jan Kracik Radziechowy 
1993  

 W ramach Dni Powiatu Żywieckiego wręczono Odznakę hono-
rową za zasługi dla województwa śląskiego”, ustanowioną uchwa-
łą Sejmiku Województwa Śląskiego 11 grudnia 2000 r. Nadaje się ją 
osobom fizycznym oraz instytucjom państwowym, jednostkom sa-
morządu terytorialnego, przedsiębiorcom, organizacjom społecznym 
i zawodowym, które całokształtem działalności, względnie realizacją 
swoich zadań – na terenie województwa śląskiego przyczyniły się do 
gospodarczego, kulturalnego i społecznego rozwoju województwa.

Odznaka Honorowa dla Jadwigi Jurasz

 Odznaczona przez  Przewodniczącego Komisji Budżetu, 
Skarbu i Finansów Sejmiku Województwa Śląskiego Stanisława 
Baczyńskiego oraz przez Członka Kapituły Odznaki Honorowej 
za zasługi dla Województwa Śląskiego Radną Panią Agnieszkę 
Biegun została między innymi Pani Jadwiga Jurasz.
 Pani Jadwiga otrzymała złota odznakę. Jest kierownikiem arty-
stycznym zespołów regionalnych „Grojcowianie” i „Mali Grojcowianie” 
z Wieprza. Tancerka wielu zespołów regionalnych. Instruktor, konsul-
tant, choreograf i twórca programów tańców górali żywieckich. Kon-
feransjer imprez o charakterze folklorystycznym oraz właściciel pra-
cowni strojów regionalnych.

tekst i zdjęcia źródło: żywiec.powiat.pl
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15 czerwca 2022 roku na stadionie GKS Radziechowy-Wieprz został rozegrany mecz charytatywny z licznym udziałem polskich gwiazd sportu 
i scen estradowych.
Dochód został przeznaczony na rozwój sportowy dzieci i młodzieży GKS-u Radziechowy-Wieprz.
Dziękujemy sponsorom i licznym mediom na tym widowisku.
Podziękowania dla: Katowickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej, Starostwu Powiatowemu Żywiec, Gminie Radziechowy-Wieprz, Parafii Radzie-
chowy
Klubowi HDK, Beskid Media, WG Media, Radio Eska, Radio Bielsko, 
KBK Ubezpieczenia, Firmie Sprzętu sportowego ZINA

Źródło: http://www.wgmedia.eu/6705-jubileusz-75-lecia-lks-u-radziechowy-i-10-lecia-gks-u-radziechowy-wieprz
Zdjęcia: https://www.facebook.com/aleksandrakosiorfotografia

MECZ CHARYTATYWNY

 W niedzielę 16 lipca obchodziliśmy oficjalne obchody Jubileuszu 
75-lecia LKS-u Radziechowy i 10-lecia GKS-u Radziechowy-Wieprz. 
 Całość poprzedziła Msza św. w intencji naszego Klubu, działaczy, 
sponsorów, zawodników i kibiców, której przewodniczył ks. Robert 
Kasprowski (kapelan klubów sportowych Diecezja Bielsko-Żywiecka, 
kapelan TS Podbeskidzie Bielsko-Biała) któremu towarzyszyli ks. Pro-
boszcz Piotr Pokojnikow oraz ks. Marcin Samek.
 Po Mszy św. udaliśmy się do sali Domu Ludowego w Radziecho-
wach na wspólny obiad. 
 Po obiedzie miało miejsce wręczenie odznaczeń z Polskiego 
Związku Piłki Nożnej Łączy nas piłka, Śląski Związek Piłki Nożnej, Ślą-
skie Zrzeszenie LZS, Podokręg Żywiec Śląskiego ZPN za działalność 
dla naszego lokalnego Klubu.
 Spotkanie przebiegło w bardzo miłej atmosferze. Dziękuje-
my zaproszonym gościom za wizytę i za wsparcie, które od Państwa 
otrzymaliśmy.

(źródło FB GKS Radziechowy-Wieprz)

Jubileusz 75-lecia LKS-u Radziechowy
i 10-lecia GKS-u Radziechowy-Wieprz
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 Niedzielne popołudnie 24 kwietnia w Juszczynie stało się 
okazją do wspomnień o znanym gawędziarzu i zielarzu Panu An-
drzeju Murańskim. Tego dnia właśnie w jego rodzinnej miejsco-
wości Juszczynie w domu ludowym o 16.00 odbyła się gala Kon-
kursu Gwary zorganizowana dla uczczenia jego pamięci. 
 - O uczczeniu pamięci Pana Andrzeja myśleliśmy już od dawna. 
Przez pewien czas pandemia ograniczała nasze działania, jednak w tym 
roku udało się zorganizować ten konkurs i mamy nadzieję, że tak zosta-
nie na kolejne lata. Niech ten konkurs będzie wydarzeniem upamiętnia-
jącym śp. Andrzeja spod Gąscyka i informuje kolejne pokolenia o tym, że 
żył w naszej wiosce tak zdolny człowiek. – komentuje Agnieszka Biegun, 
dyrektor GCKPT.
 Na zorganizowaną galę przybyła liczna publiczność. Na wyda-
rzeniu obecna była także żona zmarłego Andrzeja Murańskiego – Pani 
Marysia, oraz jego dzieci. 
 W programie występ laureatów można było zobaczyć także 
ciekawe muzyczne przerywniki. Swoje umiejętności zaprezentowali 
tego dnia Heligoniści z Ogniska Muzycznego prowadzonego przez 
Pana Łukasza Kupczaka, a zwieńczeniem wydarzenia był energiczny 
występ muzyczno-taneczny w wykonaniu Zespołu Pieśni i Tańca „Jo-
dełki” z Radziechów. 
 Przesłuchania konkursowe odbyły się 13 kwietnia, udział w nich 
wzięło 48 osób. Zgodnie z regulaminem wystartować można było 
w aż dwóch kategoriach, które obejmowały recytacja utworów w ję-
zyku regionalnym (gwarze) oraz kategorię literacką, do której można 
było zgłosić własne prace. Uczestnicy przybyli na to wydarzenie prak-
tycznie z całego Powiatu Żywieckiego, a nawet z Bielska-Białej. 
 Jury jednogłośnie postanowiło przyznać jedną nagrodę Grand 
Prix Panu Wiesławowi Pawlusowi oraz nagrodę dla najmłodszych 
uczestników i dla grupy za najpiękniej zaprezentowane zabawki.
Prezentujemy raz jeszcze wyniki konkursu:

KATEGORIA GAWĘDZIARSKA (do 10 roku życia)
I miejsce – Aleksandra Talik, Pewel Ślemeńska
II miejsce – Pawlus Michał, Wieprz 
II miejsce  – Wolański Mikołaj, Radziechowy

Za nami tegoroczny
Konkurs Gwary im. Andrzeja Murańskiego

III miejsce – Wiktor Temel - Radziechowy
III miejsce – Emilia Biegun – Juszczyna
wyróżnienie - Krzysztof Kupczak – Juszczyna
                             Milena Zając – Radziechowy
NAGRODY SPECJALNE:
Barbara i Jerzy Tomiak – Dla najmłodszych uczestników
Przedszkolaki (Piosenka o zabawkach) – Za ciekawe zaprezentowanie 
tradycyjnych zabawek ludowych

KATEGORIA GAWĘDZIARSKA (10-15 roku życia)
I miejsce – Jan Worek, Przybędza
II miejsce – Patryk Nowak, Sopotnia
II miejsce – Skrzyp Michał, Juszczyna
III miejsce – Milena Temel, Juszczyna
III miejsce – Hubert Kocoń, Glinka

WYRÓŻNIENIE: 
Zuzanna Kita – Glinka
Sandra Kupczak – Sopotnia
Paweł Janik – Sopotnia
Wanessa Simjak – Glinka
Franciszek Kozieł – Wieprz
Maciej Pawlus – Wieprz

KATEGORIA LITERACKA 
GRAND PRIX - Wiesław Pawlus, Wieprz
I miejsce – Grzegorz Brodka, Radziechowy
II miejsce – Wiktoria Adamczyk, Węgierska Górka
III miejsce – Matylda Nikiel, Juszczyna

Uczestnicy otrzymali nagrody pieniężne lub rzeczowe. 

 W komisji konkursowej zasiadły: Pani Maria Grzegorek – prze-
wodnicząca jury. Laureatka nagrody im. Oskara Kolberga, znana twór-
czyni ludowa z Juszczyny, Pani Dorota Ryżka – znana i utalentowana 
nauczycielka, wieloletni praktyk i muzyk oraz Pani Brygida Murańska 
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– instruktor Kapeli Zespołu Regionalnego Grojcowianie z Wieprza, 
członkini Rodzinnej Kapeli Wrzeszczów z Juszczyny, wieloletni pra-
cownik Gminnego Centrum Kultury, Promocji, Turystyki Radziecho-
wy-Wieprz oraz pasjonatka gwary, melodii ludowej, kompozytorka 
i pisarka. 
 - Bardzo dziękujemy wszystkim opiekunom i uczestnikom konkur-
su, mamy nadzieję na dalszą współpracę. Prosimy o zwracanie szczegól-
nej uwagi na dostosowanie gawędy do płci i wieku dziecka (dziecko nie 
powinno wcielać się w osoby starsze, chyba że o nich opowiada). W przy-
szłym roku nie będzie także możliwości występów grupowych. Ważną 
uwaga od komisji jest także to, że w wielu przypadkach uczestnicy posłu-
gując się gwarą stosują tzw. ,,mazurzenie” w nieodpowiednich miejscach 
wyrazu np. psysed zamiast przysed itd. Prośba do opiekunów, aby to naj-
pierw wytłumaczyć (tam gdzie występuje Rz w języku literackim, zostaje 
również w gwarze, natomiast,,ż” zamieniamy na ,,z” np. dużo – duzo lub 
żadziej na,,ź” żaba – źaba. - podsumowała występy uczestników: Maria 
Grzegorek, przewodnicząca komisji konkursowej.

 Warto wspomnieć, że to nie pierwszy taki konkurs regionalny 
przeprowadzony w Juszczynie. W poprzednich latach konkurs ten or-
ganizowany był przez Zespół Szkolno-Przedszkolny w Juszczynie pod 
okiem Dyrekcji oraz Pani Elżbiety Fijak. Jesteśmy niezmiernie wdzięcz-
ni, że to właśnie mieszkańcy Juszczyny wyszli z tak piękną inicjatywą 
szerzenia gwary i dobrego imienia Pana Andrzeja Murańskiego. Skła-
damy podziękowania i wyrazy uznania za przeprowadzenie poprzed-
nich edycji tego wyjątkowego konkursu.
 Wszystkim laureatom serdecznie gratulujemy. Liczymy, że za 
rok również weźmiecie udział w konkursie, a Wasza wiedza na te-
mat gwary będzie bogatsza i piękniejsza. Gratulujemy i dziękujemy 
również wszystkim nauczycielom, rodzicom i instruktorom za wierne 
kultywowanie gwary i tradycji, dzięki Wam ta tradycja nie zaginie.
 Serdecznie dziękujemy także Bankowi Spółdzielczemu Ziem 
Górskich Karpatia, który wsparł organizację naszego konkursu. 

(AZK,MB)

 Za nami trzy spotkania w ramach projektu „Łańcuch przeżycia – 
sukcesem do życia”, na których przygotowywaliśmy uczestników do 
szybkiego reagowania w sytuacjach nagłego zatrzymania krążenia 
oraz użycia defibrylatora AED. Dzięki zdobytej wiedzy na odbytych 
kursach pierwszej pomocy możemy ratować życie dorosłym i dzie-

„Łańcuch przeżycia – sukcesem do życia”

Dofinansowano ze środków programu „Działaj Lokalnie” Polsko-Ame-
rykańskiej Fundacji Wolności realizowanego przez Akademię Rozwoju 
Filantropii w Polsce oraz Żywiecką Fundację Rozwoju i Gminę Radziecho-
wy-Wieprz. 

ciom. Kursy te to podstawa akcji ratunkowej w przypadku nagłego 
zatrzymania krążenia. W spotkaniach brały udział dzieci oraz osoby 
dorosłe z terenu Powiatu Żywieckiego. 
W ramach projektu zostanie zakupiony defibrylator, który zawiśnie na 
ścianie Domu Ludowego w Radziechowach. Będzie on służył do rato-
wania życia mieszkańcom gminy. 

Zarząd Osp Radzichowy
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Tradycyjnie 15 sierpnia w Juszczynie w Zrębnikach odbył się kon-
kurs bukietów zielnych. W rywalizacji wzięło udział niemal 40 
pięknych, kolorowych i ułożonych zgodnie z tradycyjnymi wzor-
cami wiązanek. 
 Msza w Zarębnikach, przy Figurze Matki Boskiej o godzinie 
15.00, podczas której święci się wiązanki kwiatów i ziół to już trady-
cja. Jej ważnym elementem jest także odbywający się bezpośrednio 
po nabożeństwie konkurs podczas którego na jednej z polan komi-
sja wybiera najlepsze przyniesione kompozycje. W tym roku wiązan-
ki oceniali Pani Maria Polak, Pani Zofia Staniak i Sołtys Juszczyny Pan 
Mieczysław Sygut.
KATEGORIA DZIECI
Miejsce I – Agnieszka Lizak
Miejsce II – Dominik Sygut
Miejsce III – Maciej Murański
Wyróżnienie –Maria Dędys, Emilia Biegun, Felicja Kurek
KATEGORIA OSOBY DOROSŁE
Miejsce I – Klub Seniora „WRZOS”
Miejsce II – Krystyna Leszczewska
Miejsce III – Katarzyna Gwiazdoń
Wyróżnienie – Świniańska Barbara
 O oprawę wydarzenia oraz Mszy Świętej zadbała Rodzinna 
Kapela Wrzeszczów. Serdecznie dziękujemy wszystkim zaangażo-

Nagrodzono najpiękniejsze wiązanki ziół

 Jak co roku w dniach 4-5 czerwca na terenie Gminy Radziechowy-Wieprz hucznie świę-
towano zielone świątki. Ogniska zapłonęły na granicy Bystrej i Brzuśnika, a także  Juszczyny 
i Trzebini (pod Lipę) oraz we Wieprzu w okolicy lasu łęgowego. 
 Tradycyjnie można było skosztować pysznej z pokrzywami, ciasta a nawet kiełbaski. 
Dziękujemy za przygotowanie tego pięknego wieczoru, za zaangażowanie i działanie pomimo 
niepogody dzięki lokalnym działaczom, Kołom Gospodyń Wiejskich i Ochotniczym Strażom 
pożarnym. 
 Do zobaczenia za rok!

fot: Agnieszka B.

Ognie zielonoświątkowe

wanym w organizację 
uroczystości i konkursu, 
w  szczególności straża-
kom z OSP Juszczyna, 
którzy zadbali o bezpie-
czeństwo podczas Mszy 
Świętej, Kołu Gospodyń 
Wiejskich z Juszczyny 
za wspaniały poczę-
stunek oraz właścicie-
lom terenu, na którym 
odbył się konkurs za udostępnienie  pięknej widokowej przestrzeni. 
Dziękujemy także Panu Sołtysowi Mieczysławowi Sygutowi za corocz-
ną pracę oraz pomoc w organizacji Mszy Św. i konkursu. 
 Gratulujemy serdecznie laureatom i mamy nadzieję, że w przy-
szłym roku spotkamy się ponownie. Do zobaczenia!

Marta Bem
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 Na wstępie witam się z Państwem, jako 
że to pierwszy z cyklu felieton dotyczący sze-
roko pojętego ogrodnictwa. Jest o moment 
szczególny, ponieważ już drugi raz miał miej-
sce w Gminie Radziechowy- Wieprz botanicz-
ny konkurs na „Najpiękniejszy ogród”, który 
kierowany był do mieszkańców gminy 60+, 
czyli nieco po 18-tce.
 Zastanawiacie się z pewnością: „Co 
wspólnego może mieć babcia lub dziadek 
z ogrodem?” Po odwiedzeniu 50 ogrodów 
w  naszej gminie okazuje się, że mają więcej 
niż niejeden znakomity ogrodnik. W ogro-
dach tych da się dostrzec ogromną wartość. 
Polega ona na pasji, ogromie pracy, wiedzy 
i  doświadczeniu. Wiele z tych miejsc nada-
je się na okładkę angielskiego czasopisma 
ogrodniczego. „Ogrody pełne kwiatów”, 
„Ogrody samowystarczalne”, „Ogrody w któ-
rych odbija się natura ich autora” - Takie tytuły 
przychodzą mi na myśl.
 Nasi seniorzy wiedzą doskonale, jak na-
turalnie walczyć ze szkodnikami i choroba-
mi roślin. Potrafią z powodzeniem uprawiać 
warzywa i  nawozić je w sposób ekologiczny. 
Tworzą ogrody bezpieczne dla domowników 
i przyrody, których bazą jest samodzielnie 
wykonany kompost. W tych ogrodach nic się 
nie marnuje. To co uda się uprawiać ląduje 
na talerzu, a to co zostanie po zbiorach znaj-
dzie miejsce w kurniku. W takim razie są to 
również ogrody, które nie generują kosztów, 
w których nic się nie marnuje. Co wydaje się, 
być szalenie istotne w tych dziwnych czasach.
 Praca- to motyw przewodni wszystkich 
odwiedzonych miejsc. Wspominam o tym 
celowo, ponieważ mamy tendencję do wy-

„ZOSTAW TO BABCI! Czyli jak babcie i dziadkowie 
opanowali sztukę ogrodową”

ściełania naszych ogrodów agrotkaninami 
przeciwchwastowymi i zasypywania deko-
racyjnym kamieniem. W ogrodach naszych 
babć to motyka jest narzędziem podstawo-
wym. Często na kolanach, wczesnym rankiem 
można spotkać te nasze babcie i dziadków w 
rzędach marchewki i jeżówek- niczym nowe 
zjawisko przyrodnicze. Co oni tam robią, kie-
dy my jesteśmy w szkole lub w pracy?
 Otóż nie idą na łatwiznę. Plewią. Pracują. 
Uprawiają swój ogrodowy fitness. Cieszą się 
tym, co urosło i daje plon. Mają zatem ogrody 
swój aspekt terapeutyczny. Jakże ważny, kie-

dy często ogród to ostatnie co nam zostało 
po przejściu na emeryturę.
 Ubolewam, że zbyt wiele razy ogrody 
wiejskie kojarzą nam się z chaosem, i w na-
szych głowach nie wpisują się  w panujące 
trendy, czyli równe rzędy iglaków i tui. Cza-
sem mylnie postrzegamy te ogrody jako nie-
modne i przestarzałe. Nic bardziej mylnego! 
 Na próżno szukać w nich rytmu i po-
rządku. Ponieważ jak mawiał pewien znako-
mity profesor i architekt krajobrazu: „W natu-
rze nie ma linii prostych”.
Dlatego nasze babcie i dziadkowie tak dosko-
nale tworzą ogrody bliskie naturze i gościnne 
dla owadów, jeża i tego, co mamy wartościo-
wego w środowisku naturalnym. 
 Pamiętajmy zatem, jak ważną przestrzeń 
tworzą dla nas i naszych dzieci. Jak dzięki nim 
możemy zrozumieć istotę tego co w naturze 
dobre i bezpieczne oraz zdrowe. Doceniajmy, 
pomagajmy i uczmy się od nich, a na koniec 
podziękujmy na pyszną ogórkową z warzyw 
ze swojego ogródka.
 Dziękuje wszystkim członkom jury: 
Agnieszce Biegun, Ewelinie Wiercigroch-Dud-
ka oraz wszystkim – w szczególności  Marcie 
Bem – którzy są autorami tego wspaniałego 
konkursu. Wyniki już w październiku.

Olkis Anna 
Architekt krajobrazu

Konkurs był zrealizowany w ramach projektu 
„Zdrowy Senior!”. Zadanie jest współfinanso-
wane ze środków otrzymanych od Ministerstwa 
Rodziny i Polityki Społecznej w ramach progra-
mu wieloletniego na rzecz Osób Starszych „Ak-
tywni+” na lata 2021–2025 Edycja 2022
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 W Lipcu tego roku przyznano Pani 
Brygidzie Murańskiej Stypendium Mar-
szałka Województwa Śląskiego. Odwie-
dziliśmy Panią Brygidę i spytaliśmy ją 
o plany i działania. 
 Z Panią Brygidą spotkaliśmy się 
w  zaprzyjaźnionym, przytulnym miejscu 
w Agroturystyce w Bystrej, gdzie pysznym 
ciastem poczęstowała nas Pani Ania Paw-
lus - właścicielka gospodarstwa. 
 Dzień dobry Pani Brygido. Jakie są 
Pani dotychczasowe wrażenia związa-
ne z uzyskaniem Stypendium Marszał-
ka Województwa Śląskiego? 
 Brygida Murańska: Strasznie się cie-
szę, że jestem jedną z laureatek stypen-
dium. Jest to dla mnie kolejna szansa na 
rozwój, na pogłębienie gwary, na możli-
wość poświęcenia się naszej tradycyjnej 
mowie. Nie spodziewałam się, że dotknie mnie taki zaszczyt. 
 Jakie plany zostały zrealizowane do tej pory w ramach sty-
pendium Marszałka woj. Śląskiego? 
 BM: W sierpniu przeprowadzone zostały trzykrotnie zajęcia 
otwarte dla dzieci i wszystkich zainteresowanych w gospodarstwie 
Agroturystyki w Bystrej, gdzie każdy uczestnik miał możliwość wy-
słuchania wiersza i gawędy w języku gwarowym o codziennych obo-
wiązkach dzieci w dawnych czasach oraz przetłumaczenia na współ-
czesny język literacki. Każdy mógł też stworzyć swój własny wiersz 
czy krótkie opowiadanie na podstawie swoich doświadczeń. Jednym 
z zadań było również wymyślenie zakończenia do gawędy opowia-
dającej o pasieniu krowy. Dużym zainteresowaniem cieszyła się rów-
nież możliwość dojenia kozy. Wszyscy skorzystali z tej możliwości i dla 
większości (nawet rodziców) była to nowość i ciekawe doświadczenie. 
Większość uczestników spróbowała również ciepłego, koziego mle-
ka. Na koniec każdych zajęć odbywała się zabawa w drużynach ,,Jan-
tuś – hytruś”, polegająca na sprycie i błyskotliwości. 
 Jakie jeszcze plany chce Pani zrealizować w ramach Stypen-
dium Marszałka woj. Śląskiego? 
 BM: Przede mną jeszcze wiele ciekawych doświadczeń. Na pew-
no odbędą się zajęcia związane z gwarą i edukacją regionalną. Cały 
czas powstają scenariusze, które mogą być wykorzystywane przez na-
uczycieli i edukatorów w szkołach czy przedszkolach. Pracuję też nad 
grą i nowymi utworami. Mam dużo do nadrobienia 
na stronie gwaraimuzyka.pl, ale w planach są też  spotkania z różnymi 
znakomitymi osobistościami, na które serdecznie zapraszam. 
 Skąd bierze Pani pomysły na działania? 
 BM: Czasem coś w sobie odkryję, a czasem ktoś mi coś podpo-
wie. Warto jest korzystać z pomocy innych, to otwiera umysł, uczy 
i  rozwija. Jestem nastawiona na twórczość, tym żyję i stąd biorą się 
moje pomysły. 
 Co według Pani jest najważniejszą wartością? 
 BM: Uważam, że zgoda z samym sobą, spokój wewnętrzny, który 
jest potrzebny do bycia sobą i tworzenia. 
 Jakie ma Pani plany na najbliższe tygodnie?
 BM: Myślę o ziołach, o spotkaniach z najbardziej potrzebnymi 
a zapomnianymi przez nas. Zwrócenie uwagi na to jak one działają, 
co powodują, jak je zbierać, przechowywać. Myślę też o stworzeniu 
jakiejś gry dla dzieci, która przez zabawę uczy. 
 Co znajdziemy na Pani stronie gwaraimuzyka.pl? 
 BM: W ostatnich miesiącach wiele się dzieje, co można zo-
baczyć właśnie na tej stronie. Biorę udział w projekcie wraz ze Sto-
warzyszeniem Wieprzaki z Wieprza, gdzie nagrywamy PODCASTY 
GWARY, sama jestem laureatką stypendium Marszałka Województwa 
Śląskiego i realizuję program stypendialny a prócz tego cały czas two-
rzę utwory, teksty oraz komponuję. Na stronie staram się umieszczać 

Stypendium Marszałka Województwa Śląskiego
wszystko co mnie otacza, wprawdzie nie 
zawsze pozwala mi na to czas, bo są mo-
menty bardzo gorące (śmiech), ale w mia-
rę możliwości staram się to uzupełniać. 
 W jakim celu powstała strona? 
 BM: Strona powstała głównie w celu 
edukacyjnym, ale też ma pełnić funkcję ar-
chiwum, do którego można wrócić i posił-
kować się tekstami czy muzyką. Staram się 
udostępniać moją nabytą wiedzę dotyczą-
cą gwary i muzyki. Bardzo chciałabym, aby 
moje teksty stały się dla kogoś pomocne. 
 Kto jest Pani wzorem do naśladowa-
nia? 
 BM: Moja mama jest dla mnie wzo-
rem pokory, wzorowej żony i mamy. Jest 
opiekuńcza, cierpliwa i spokojna. Stawia 
czoła wszelkim przeciwnościom i właśnie 
z niej czerpie to, co najlepsze. Jeśli chodzi 

o  gwarę to takim dobrym dla mnie wzorem jest moja ciocia, która 
naturalnie posługuje się gwarą. Taka prawdziwa, jest po prostu sobą 
i w tym wszystkim zachowuje pogodę ducha. Po prostu  uwielbiam 
z nią rozmawiać. Myślę, że dobrym wzorem jest też dla mnie starszy 
brat, który umie przekazać swoim dzieciom wszystko to co sam umie. 
Ma swoje sposoby na bycie pogodnym z pozytywną energią i  wy-
chowuje swoje dzieci tak, żeby umiały wszystko zrobić. Jest szczery 
i asertywny w tym co robi i mówi. Wszystkie te osoby są mi bardzo 
bliskie i wiem, że zawsze mogę na nich polegać.
 Jaka jest Pani największa siła? 
 BM: Wiara w Boga. Myślę, że bez wiary nie byłabym w tym miej-
scu, gdzie jestem teraz. Doświadczyłam go wiele razy w moim życiu 
i z niego czerpie siłę do działania. 
 Jaka jest Pani największa słabość?
 BM: Oj. Moją największą słabością i zmorą jest to, że nie wierzę 
w siebie. Nie wierzę we własne możliwości, nie czuję ich. 
 Skąd się to wzięło? 
 BM: Myślę że przez ludzi, z którymi miałam do czynienia. Chyba 
już w szkole ludzie pokazywali, że są lepsi i to sprawiło, że ta moja 
wiara w siebie słabła. 
 Gdzie widzi się Pani za 5 lat? 
 BM: Trudne pytanie. Widzę się prowadzącą cykliczne zajęcia 
z gwary i muzyki dla dzieci i młodzieży. Wiem, że nadal będę lokalnym 
działaczem, poszukiwaczem tradycji i twórcą. Mam wiele ciekawych 
projektów i planów w głowie. 
 Czego chciałaby Pani sobie życzyć? 
 BM: Życzę sobie wiary w siebie i wytrwałości w dążeniu do 
wyznaczonych celów. 
 Czego życzy Pani czytelnikom? 
 BM: Życzę, abyście zawsze walczyli o swoje marzenia, życzę 
Wam odwagi, abyście szli przez życie nie bojąc się realizować swoich 
zamierzonych planów. 
 Dziękuję za rozmowę, mam nadzieję, że znowu się spotka-
my w równie miłej atmosferze. Jestem wdzięczna za poświęcony 
czas i szczerość. Życzę Pani pomyślności w realizacji celów i wy-
trwałości. 

AZK
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 W dniu 11 czerwca 2022 na terenie naszej gminy odbyło się duże 
wydarzenie pn. Senioriada. Event zorganizowano z myślą o najstar-
szych mieszkańcach naszej gminy, którzy stanęli w szranki sportowej 
i intelektualnej rywalizacji w postaci zawodów dla seniorów. Zmaga-
nia miały miejsce na terenie Obiektu Infrastruktury Okołoturystycznej 
w Wieprzu. 
 W zawodach wzięło udział 7 drużyn.
 Startujący poddawali się testom w różnych konkurencjach. Były 
to m.in. bieg z przeszkodami, przez który trzeba było przenieść na 
łyżeczce jajko, konkurencja sztafetowa, mająca na celu napełniania 
wodą 5 litrowy baniak, test pytań zagadek, test wiedzy o gminie połą-
czony ze strzałami do bramek, czy też przygotowana przez strażaków 
konkurencja pożarnicza. 

II SENIORIADA W GMINIE RADZIECHOWY-WIEPRZ
 Z uwagi na wysoki poziom zawodów wszystkie zgłoszone dru-
żyny zostały docenione i oprócz przyznanych miejsc I, II i III, pozostałe 
drużyny otrzymały również wyróżnienia. Startującym drużynom przy-
znano nagrody finansowe, a zawodnicy otrzymali pamiątkowe meda-
le i drobne upominki. Zwycięska drużyna otrzymała także puchar.
 Wydarzenie miało także charakter ponadlokalny, ponieważ od-
bywało się równolegle ze znanym Turniejem Piłki plażowej BESKI-
DIAN CUP. Warto wspomnieć, że na Senioriadę przyjechała delegacja 
z Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej Województwa Śląskiego, 
w osobach samego Dyrektora Grzegorza Baranowskiego oraz jego za-
stępcy Pani Joanny Jeleniewskiej. W zawodach dopingował seniorów 
też Pan Maciej Mika Wójt Gminy Radziechowy-Wieprz. 
 Organizatorami wydarzenia było Gminne Centrum Kultury, 
Promocji, Turystyki Radziechowy-Wieprz oraz Klub Seniora „WRZOS” 
z Juszczyny. Wydarzenie było elementem projektu „Senioriada” reali-
zowane przez Klub Seniora „WRZOS” z Juszczyny. W ramach projektu 
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Czyste Beskidy 2022
 Włączyliśmy się w akcje Czyste Beskidy 2022, które w tym roku 
organizowane były w Korbielowie. Gmina Radziechowy-Wieprz stara 
się wspierać akcje związane ze środowiskiem i edukacją. Beskidy nale-
żą do wszystkich, dlatego ważne jest wspieranie takich akcji. 
 Wspólnie z grupą mieszkańców wyjechaliśmy o 9:00 z Juszczyny 
do Korbielowa. Wśród osób biorących udział w akcji byli mieszkańcy 
Juszczyny, Bystrej, Wieprza oraz Radziechów. Na miejscu zarejestro-
waliśmy swój udział w wydarzeniu po czym ruszyliśmy żółtym szla-
kiem na Halę Miziową. Droga miejscami była mocno kamienista, ale 
szło się bardzo dobrze. Na Hali Miziowej mogliśmy skosztować pysz-
nej drożdżówki i napić się ciepłej herbaty. Część grupy postanowiła 
zostać w schronisku, by nieco odpocząć a druga część wybrała się by 
zdobyć szczyt Pilsko. Po odpoczynku w trawie wybraliśmy się w drogę 
powrotną. Po drodze oczywiście zbieraliśmy śmieci, które ciężko było 
znaleźć, bo szlak okazał się bardzo czysty. 
 Po zejściu oddaliśmy worki ze śmieciami do odpowiedniego 
punktu. W zamian otrzymaliśmy piękne upominki za wzięcie udziału 
w akcji. Zjedliśmy pyszne ciasto i kiełbaskę. 
 W sumie przeszliśmy ponad 10 km. To niewielki odcinek, który 
mogą przejść nawet całe rodziny. Dzieci rwały się do wspólnej wę-
drówki i do zabawy.

 31 lipca 2022 roku odbyła się 12 wyprawa rowerowa śladami 
św. Pawła, w ramach projektu ewangelizacyjnego Rozkręć Wiarę. Całe 
wydarzenie rozpoczęła o godzinie 10:30 Msza Święta w Parafii Niepo-
kalanego Serca Najświętszej Marii Panny w Wieprzu, na której wszyst-
kich uczestników pobłogosławił Ksiądz Proboszcz Jerzy Matura. Łącz-
na długość trasy miała aż 4000 km i ciągnęła się ona przez Słowację, 
Węgry i Rumunię do szlaku św. Pawła w Grecji i Turcji aż do Antiochii 
Syryjskiej. Każdy etap wyprawy mogliśmy śledzić na bieżąco, na Face-
booku grupy Rozkręć Wiarę, możemy tam znaleźć również podzięko-

ROZKRĘĆ WIARĘ

wania dla wszystkich wpaniałych osób, które pomogły w organizacji 
tego nieprzeciętnego przedsięwzięcia. Wszyscy biorący udział choć 
zmeczeni, wrócili szczęśliwi do domu, a wspomnienia zapewne pozo-
staną z nimi na długo. 
 Relacja oraz galerie ze zdjęciami z tej wartościowej wy-
prawy dostępne są do obejrzenia na stronie FB Parafii  (https://
www.facebook.com/Parafia-Niepokalanego-Serca-NMP-w-Wie-
przu-618513521622682/). Zachęcamy do obejrzenia, naprawę warto! 

(fot. FB Parafii Niepokalanego Serce NMP w Wieprzu)

 To był miło spędzony czas w świetnym towarzystwie na łonie na-
tury. Liczymy, że za rok taka akcja odbędzie się też w Gminie Radzie-
chowy-Wieprz.
 Zachęcamy do brania udziału w akcjach. Warto, dla siebie, dla 
innych i w szczególności dla Beskidów. 

(AZK)

zorganizowano także trzy wyjazdy na Targi Silver Silesia w Bielsku-Bia-
łej  w dniach 13-15 czerwca 2022r, gdzie Seniorzy bardzo aktywnie 
włączyli się w organizację targów - wzięli udział w konferencji, a także 
przez wszystkie trzy dni organizowali stoisko z rękodziełem ludowym 
(wyroby z wełny i ozdoby bibułkarskie). 
 Zadanie publiczne zostało zrealizowane dzięki współfinansowa-
niu ze środków budżetu Województwa Śląskiego w ramach małych 
grantów
Serdecznie dziękujemy wszystkim dzięki, którym to wydarzenie mo-
gło się odbyć – szczególnie zaś twórcom konkurencji: GKS Radziecho-
wy-Wieprz, Klubowi HDK przy Urzędzie Gminy oraz OSP w Wieprzu. 
Dziękujemy także Klubom Seniora z terenu naszej gminy i samym 
seniorom zarówno biorącym udział w rozgrywkach jak i licznie wspie-
rających swoje reprezentacje. 

(MB)
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 Bez wątpienia co niemiara odbiorców 
pamięta film „Wejście smoka”. Przed laty 
przemknął on jak halny przez kina, rozbudza-
jąc trend na sztuki walki. W ślad za, poczęły też 
powstawać szkoły sportów i sztuk walki. Po-
jawiły się też nowe konkurencje (style) sztuk 
walki. Polscy adepci sportów walki okupowali 
i okupują miejsca medalowe w światowej czo-
łówce – pozostaje wspomnieć o zawodniczce 
z naszej gminy obecnie mgr Monice Wojtas 
z Brzuśnika, która w karate zdobyła brązowy 
medal Mistrzostw Europy. W sali gimnastycz-
nej na zakończenie sezonu szkoleniowego, 
karatecy z „ARAWASHI”, uczestniczyli w warsz-
tatach sportowych z elementami  sztuk walki 
i  samoobrony, które poprowadził mgr Ry-
szard Iwanek który jest instruktorem wspi-
naczki i na co dzień pracuje w jednej z szkół. 
Senpai Iwanek w szkoleniu przybliżył ele-
menty wspinaczki, jako racjonalne wydatko-

WSPINALI SIĘ
BY W PRZYSZŁOŚCI SIĘGAĆ SZCZYTÓW 

dzierzgnięcie nowinek wspinaczki, spotkanie 
z Ryśkiem Iwankiem niesie za sobą przejaw 
wychowawczy: uczenia się poprzez działanie, 
czyli wszystkimi zmysłami, uczy sondowania, 
krytycznego myślenia i samodzielnego dzia-
łania. Na koniec warsztatów Hutman - Wilczek 
przypomniał uczestnikom zajęć, o obowiązu-
jących zasadach bezpieczeństwa i zakazie 
stosowania nabytych umiejętności sportów 
i sztuk walki poza salami treningowym, zawo-
dami lub sytuacjami, gdzie osoba podejmuje 
się obrony koniecznej, broniąc siebie lub inne 
osoby. Niecodzienne szkolenie karateków 
„Arawashi” na ściance wspinaczkowej, było 
ważnym elementem kształtowania odwagi 
naszych zawodników - dodaje sekretarz „Ara-
washi” Ryszard Stoecker. Miało także walor 
wychowawczy, o którym nie zapominamy 
przy tego typu okazjach:  przybliżyło adep-
tom szkolącym się w sportach i sztukach 
walki zasady stosowania  prawa w życiu co-
dziennym. Miło nam zakomunikować, że na-
sza klubowiczka Kamila Wawrzyczek, która 
trenowała w Wieprzu ukończyła szkołę oficer-
ską we Wrocławiu i uzyskała pierwszy stopień 
oficerski podporucznika (w zał. 2 zdjęcia jak 
Kamila zaczynała), z Kolei Klub Arawashi wy-
grał konkurs w Urzędzie Marszałkowskim Wo-
jewództwa Śląskiego.

wanie energii ciała przy stosowaniu techniki 
w sytuacji stresu i zmęczenia, tak innowacyj-
ne metody szkolenia oprócz sportu, zapalają 
w młodym klubowym narybku chęć do nauki, 
gdyż przykłady wspinania się (energia kine-
tyczna, dynamika itp.) poparte empirią pracy 
własnego ciała na wysokości sprawia, że po-
strzeganie nauki sportu w sytuacji zagrożenia 
ma zupełnie inny odbiór- kontynuuje Hut-
man - Wilczek. Nielekko  oponować o niezwy-
kłym wpływie pouczającym jakiejś dyscypliny 
sportu, bo na ogół, nawet w przypadku kara-
te, można podać równą ilość egzemplifikacji 
negatywnych, co pozytywnych. Zapewne  
wszelka aktywność sportowca, w którą wtyka 
co niemiara nakładu i serca, aby pokonać na-
potkane trudności będzie życiowo hartowała. 
Może to być także sport, który nie potrzebu-
je kontaktu z rywalem. Ale nie tylko wyniki 
są inspiracją trenowania sportów walki, dla 
niektórych to życiowa pasja. Życie toczące się 
w klubie i to co dzieje się po treningach, słu-
ży wspomaganiu lepszego rozwoju każdego 
ćwiczącego - podkreśla szkoleniowiec z „Ara-
washi” Bogdan  Hutman - Wilczek. Uczestnicy 
ci oprócz codziennych powinności, w chwi-
lach wolnych, ochoczo krzewią idę sportów 
i sztuk walki, a trener dostarcza co rusz to 
nowych wyzwań. Jakżeby  inaczej z takimi 
szkoleniowcami organizuje się w klubie „Ara-
washi”, w którym trenuje młodzież, cykl tre-
ningów metodą warsztatową, która najlepiej 
przyczynia się cyklicznie w procesie szkole-
niowym. Sportowe nowinki, solowe podej-
ścia ,uzupełnione  elementami profesjonal-
nej wiedzy, często czerpanymi z fachowych 
doświadczeń zapraszanych gości klubu - to 
dodatkowa korzyść dla ćwiczącej młodzieży 
– podkreśla sekretarz klubu Ryszard Stoec-
ker. Oprócz szkolenia, mającego na celu za-
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Kraków - rocznica śmierci króla Jana III Sobieskiego

 Realizując zadanie publiczne ogłoszone 
przez Wójta naszej Gminy, na zorganizowanie 
letniego wypoczynku wakacyjnego dla dzie-
ci i młodzieży, ruszyliśmy w Polskę realizując 
jedno z wielu podjętych przez nas w tym 
wniosku zadań.
 W gościnie u króla Jana III Sobieskiego 
i królowej Marysieńki w Wilanowie i nie tylko 
:-) Kochani dzięki tak wielu, wielu ludziom 
dobrej woli wyjechaliśmy do Warszawy na 
spotkanie z Historią Polski oraz do Niepokala-
nowa na spotkanie z gościnnymi Franciszka-
nami, św. Maksymilianem Kolbe, sługą Bożym 
Wenantym Katarzyńcem i Matką Najświętszą. 
1 lipca docieramy do letniej rezydencji kró-
la Jana III Sobieskiego, jej dekoracje i dzieła 
sztuki, ogrody i rzeźby w parku, a także liczne 
budowle i pomniki wznoszone były tutaj  od 
1677 r. Rezydencja zachowała ślady dawnych 
mieszkańców, ich zainteresowań i obyczajów, 
a także kolekcje dzieł sztuki, które tu groma-
dzili. Muzeum jest miejscem pamięci o wy-
darzeniach, które skłaniają do bardzo wielu 
przemyśleń i wniosków. 
 U progu pałacu powitali nas nasi Przyja-
ciele - Warszawiacy, Państwo Izabela i Krzysz-

Letni wypoczynek wakacyjny dla dzieci i młodzieży

Pielgrzymka do Częstochowy Warszawa wakacje

tof Bukowscy, dr K. Bukowski, syn Żołnierza 
Wyklętego AK kpt. Edmunda Bukowskiego 
ps. „Zbyszek” podczas XIII Zaduszek Narodo-
wych w 2017 r. w Radziechowach na Matysce, 
dosypał do Kurhanu Pamięci prochy ojca, 
por. Edmunda Bukowskiego, To właśnie Pan 
Krzysztof jako pierwszy, otrzymał telefon od 
prof. Krzysztofa Szwagrzyka, że w kwaterze 
,,Ł” zidentyfikowano prochy jego ojca, roz-
strzelanego metodą katyńską. 
 A potem już uzupełnialiśmy wiadomo-
ści dotyczące króla Jana III Sobieskiego. Każ-
dy powinien odwiedzić to miejsce i przemy-
śleć tylko tak maleńką część Historii Polski. 
A potem spacer po Warszawskich Powązkach. 
Pierwszy grób, gdzie zameldowaliśmy się to 
miejsce pochówku gen. Ryszarda Kuklińskie-
go  ps. „Jack Strong”, „Mewa” potem premiera 
RP Jana Olszewskiego, 15 000 Żołnierzy I woj-
ny światowej, Powstańców Warszawskich, 
w Dolinie Katyńskiej, … w Panteonie – Mau-
zoleum Wyklętych-Niezłomnych…. A wieczór 
w Niepokalanowie, w miejscu gdzie żył i pro-
wadził rozliczną działalność św. M. Kolbe. 
 2 lipca, śniadanie i już o 10.00 jesteśmy 
gotowi na lekcję na Zamku Królewskim w War-

szawie. To chyba jedna z nielicznych lekcji tak 
oczekiwana przez naszych milusińskich .. a po-
tem spacer po Starówce, o 15.30 wizyta w Izbie 
Pamięci gen. Ryszarda Kuklińskiego. To dopie-
ro spotkanie. Jak mało wiemy na temat TEGO 
czego dokonał Ten Polak. Wielkie słowa uzna-
nia dla osób, które bezinteresownie starają się 
dotrzeć z Tą Informacją dla ogółu. 
 I kolejny wieczór w Niepokalanowie; 
chwila w Kaplicy Wiecznej Adoracji, a potem 
Apel Jasnogórski u stóp figury Matki Najświęt-
szej, z którą rozmawiał św. M. Kolbe … szkoda, 
to już ostatnia nasza noc, w Tym Miejscu. 
 3 lipca śniadanie i kierunek Warszawa, 
a tam Muzeum Wojska Polskiego. Trzy godzi-
ny na zwiedzanie to niestety, ale zbyt mało.  
Nam niestety musiało to wystarczyć. Może 
jeszcze kiedyś wrócimy w To miejsce? Potem 
obiad w Sosiser i ostatni zaplanowany przy-
stanek na Żoliborzu przy grobie bł. ks. J. Po-
piełuszki. 
 I wszystko To mogliśmy zrealizować 
dzięki Bus Transfer Alliance Arkadiusz Sowa  
przewozpracownikow.pl - przewoźnikowi, któ-
ry posiada autokar z windą! Tylko tyle, ale aż 
tyle! Bez windy nigdzie byśmy nie pojechali L 
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 7 czerwca 2022 r. w Kompleksie Parkowo-Pałacowym w Koszęci-
nie odbył się XII finał Wojewódzkiego Konkursu Edukacja regionalna 
w szkole Proszę Was pozostańcie wierni temu dziedzictwu… (Święty Jan 
Paweł II). Konkurs realizowany nieprzerwanie od 2009 r. adresowany 
jest do przedszkoli/szkół z terenu woj. śląskiego, które realizują działa-
nia w zakresie edukacji regionalnej. Motywem przewodnim tej edycji 
konkursu było hasło: „Region – Ludzie Natura”. Zadania konkursowe   
tegorocznej edycji na wszystkich etapach związane były z przyrodą. 
 Przedszkole im. Władysława Pieronka w Radziechowach od kilku 
lat bierze udział w kolejnych edycjach konkursu. Konkurs ma złożoną 
formułę i przebiega trzyetapowo. W pierwszym etapie zgłoszone pla-
cówki oceniane są pod kątem całokształtu ich wieloletniej działalno-
ści w czterech obszarach: sposób realizacji edukacji regionalnej, baza 
placówki, współpraca ze środowiskiem oraz działania popularyzujące 
placówkę w regionie, kraju, a nawet poza jego granicami. W kolejnym 
etapie najwyżej ocenione placówki miały przygotować i zrealizować 
projekt edukacyjny. Tegoroczny projekt edukacyjny realizowany 
w Przedszkolu im. Władysława Pieronka w Radziechowach zatytuło-
wano „Hej doły, radziechowskie doły – pełne tajemnic dorzecze 
Soły”. Inspiracją do wyboru nazwy projektu stal się wiersz patrona 
przedszkola Władysława Pieronka :
„Hej ! doły nase doły przepięknych kolorów
Dyście malowane farbą tęczy wzorów.
Kiedy na was patrzę, hej, z góry na roztoki
Doliny, brzeziny, hej, szumiące potoki.”
 Głównym celem projektu była promocja walorów przyrodni-
czych miejscowości Radziechowy oraz jej najbliższej okolicy. Realiza-
cja projektu obejmowała m.in. spotkania z pracownikami Nadleśnic-
twa Węgierska Górka i Zespołu Parków Krajobrazowych Województwa 
Śląskiego, wycieczkę   do Centrum Edukacji Ekologicznej w Wieprzu, 

II miejsce dla Przedszkola im. Władysława Pieronka
w Radziechowach w finale Wojewódzkiego Konkursu

„Edukacja Regionalna w Szkole”
warsztaty pszczelarskie w Pasiece Radziechowska Barć oraz wycieczki 
promujące piękne okolice Radziechów (Góra Kaczmarska ze starym 
cmentarzem i  Kościół p.w. Św. Marcina zaliczany do obszaru Natura 
2000). Swoistym podsumowaniem działań była wycieczka przedszko-
laków śladem ścieżki przyrodniczej na Matyskę, skąd podziwiać moż-
na panoramę Beskidu Ślaskiego i Żywieckiego oraz dorzecze rzeki 
Soły. Realizacja tegorocznego projektu została udokumentowana 
w postaci video bloga, a filmy znajdują się na kanale YouTube:
https://www.youtube.com/playlist?list=PLikw8aDY8qALMKfQlwj-
gFrE1F3ekUFVSW
 Sprawozdanie z realizacji projektu wraz z video blogiem zosta-
ły wysoko ocenione przez Wojewódzką Komisję Konkursową, czego 
efektem jest  zakwalifikowanie Przedszkola im. Władysława Pie-
ronka w Radziechowach do finału konkursu. Grupa przedszkola-
ków pod kierunkiem wychowawczyń  7 czerwca 2022r. wzięła udział 
w finale konkursu w siedzibie Zespołu Pieśni i Tańca „Śląsk” im. Stani-
sława Hadyny w Koszęcinie. Zaprezentowana przez przedszkolaki pio-
senka promująca Radziechowy,  scenka o tematyce ekologicznej oraz 
rozwiązanie zadań przyrodniczych zostało bardzo wysoko ocenione 
przez komisję wojewódzką. W finale XII edycji konkursu „Edukacja 
regionalna w szkole” Przedszkole im. Władysława Pieronka w Ra-
dziechowach zajęło zaszczytne II miejsce. 
   Jesteśmy niezwykle dumni z możliwości reprezentowania gminy 
Radziechowy- Wieprz i promocji naszej miejscowości na szczeblu 
wojewódzkim wobec tak szerokiego grona odbiorców.   Przypo-
minamy, że to już szósty raz Przedszkole im. Władysława Pieron-
ka w Radziechowach znalazło się w finale konkursu.    Z całego 
serca gratulujemy naszym małym regionalistom i ich wychowaw-
czyniom. Szczegóły na temat konkursu i wyników finału  dostępne są 
na stronie Kuratorium Oświaty w Katowicach:
https://kuratorium.katowice.pl/index.php/wazne/xii-final-wojewodz-
kiego-konkursu-edukacja-regionalna-w-szkole-prosze-was-pozo-
stancie-wierni-temu-dziedzictwu-swiety-jan-pawel-ii/ 
 W działania konkursowe na  kolejnych jego etapach zaangażo-
wani byli wszyscy wychowankowie i nauczyciele Przedszkola im. 
Władysława Pieronka w Radziechowach przy współpracy z instytu-
cjami naszego regionu:
1. Sprawozdanie z wieloletniej działalności przedszkola w zakresie re-
alizacji tematyki regionalnej w formie opisowej: Małgorzata Kaspe-
rek, prezentacja multimedialna: Aleksandra Kania;
2. Sprawozdanie z realizacji projektu w formie opisowej: Mirosława 
Szala;
3. Video blog, kanał na YouTube oraz nagranie i montaż 8 filmów sta-
nowiących wizualizację działań i efektów wykonania projektu: Alek-
sandra Kania;
4. Zespół przedszkolaków reprezentujący przedszkole w finale kon-
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 W niedziele 29 maja w Domu Ludowym w Wieprzu odbył się 
koncert z okazji Dnia Matki. Wydarzenie rozpoczęło się o godzinie 
16.00. Na scenie można było zobaczyć występy Zespołu Pieśni i Tań-
ca Jodełki z Radziechów, Zespołu Regionalnego Mali Grojcowianie 
z Wieprza oraz wychowanków ogniska muzycznego prowadzonego 
przez Gminne Centrum Kultury, Promocji Turystyki grający na gitarze, 

KONCERT DLA MAM

skrzypcach i heligonkach. Dodatkowo wystąpiły też dzieci ze Szkoły 
Podstawowej z Radziechów. 
 Serdecznie dziękujemy wykonawcom oraz prowadzącym ich 
nauczycielom: Pani Edycie Pasternak, Pani Aleksandra Mędrala, Pani 
Faustyna Śleziak oraz Panu Łukaszowi Kupczakowi.

kursu:  Nina Bartczak, Maria Ryczkiewicz, Zofia Szymczyna, Szy-
mon Bejcar, Nathan Stasica, Jakub Wnętrzak;
5. Przygotowanie dzieci do działań projektowych oraz do   występu 
finałowego: Dorota Konior, Monika Bejcar;
6. Opracowanie tekstu piosenki finałowej oraz oprawa muzyczna wy-
stępu: kierownik muzyczny Zespołu Grojcowianie - Brygida Mu-
rańska wraz z Maciejem Murańskim i Mileną Dudys;
7. Za koordynację projektu, opracowanie artykułów na stronę interne-
tową przedszkola i gminy oraz do prasy lokalnej, a także za kontakty 
z mediami odpowiedzialna była dyrektor  Małgorzata Kasperek;

8. Dokumentacja fotograficzna udziału reprezentacji przedszkola w fi-
nale konkursu: Marta Bem.
 Serdecznie dziękujemy wszystkim osobom i instytucjom, któ-
re poprzez zaangażowanie w realizację projektu przyczyniły się do 
sukcesu Przedszkola im. Władysława Pieronka w Radziechowach. 
Dziękujemy rodzicom naszych wychowanków oraz przedstawicielom 
organu prowadzącego, którzy wspierali nas podczas udziału w fina-
le. Szczególne wyrazy wdzięczności kierujemy w stronę Pana Wójta 
Macieja Miki, który nie tylko zapewnił nam przyjemny i bezpieczny 
transport, ale wzorem poprzednich lat, towarzyszył nam w wyjeździe 
osobiście. Doceniamy i dziękujemy. Zapraszamy do obejrzenia relacji 
fotograficznej z finału konkursu.

Małgorzata Kasperek - dyrektor Przedszkola
Im. Władysława Pieronka w Radziechowach



28

NASZA GMINA

 Święto Góralskie na Kopcu po raz kolejny odbyło się w Radzie-
chowach w dniu 25 czerwca. Wydarzenie rozpoczęło się Mszą Świę-
tą o godz.: 15:00, po niej odbyła się biesiada jakiej nikt nie widział! 
W tym roku podczas Mszy Świętej nie zabrakło oprawy góralskiej oraz 
ks. Dziekana Piotra Pokojnikowa, który zawsze dba o społeczność gó-
rali oraz ks. Pawła Marczyka – wikarego z Żabnicy. 
 Usłyszeć można było heligonki, skrzypce i trombity w wykona-
niu Pana Andrzeja Maciejowskiego. Wspaniały występ wraz z oprawą 
Mszy wykonali podopieczni Zespołu Pieśni i Tańca „Jodełki” z Radzie-
chów. Nie zabrakło Beskidzkich Harnasi, którzy wystrzałami poruszyli 
niejedno serce. 
 Podczas biesiady wystąpili: „Kapela Baraby”, „Kapela do Wzięcia” 
i „Dejcie Spokój”. Można było skosztowac pysznych placków z tarcizny 
prosto z Kamesznicy oraz serków góralskich z grilla. Nie mogło obejść 
się bez kiełbaski i kaszanki. Dla wszystkich bez wyjątku był też góralski 
gulasz. Z pełnymi brzuchami i głową prawie w chmurach można było 
dobrze bawić się podczas biesiadowania do samego rana.
 Głównymi organizatorami byli Kapela Baraby oraz Beskidzccy 
Harnasie, oczywiście w organizacje włączyły się OPG Węgierska Górka 

Święto Górali na Kopcu 2022

 Uczniowie naszego Ogniska muzycznego odnoszą sukcesy, gra-
tulujemy Mikołajowi i jego rodzicom Sylwia Dybał Jakub Dybał jeste-
śmy dumni że nasze działania przynoszą owoce.
 Serdecznie dziękujemy Panu Łukaszowi Kupczakowi za współ-
pracę. Życzymy jeszcze wielu sukcesów.
 Pani Sylwia Dybał pisze: Debiutancki występ Mikołaja przygoto-
wanego przez Łukasza Kupczaka na XVI Międzynarodowym Konkur-
sie Heligonistów w Węgierskiej Górce.
 Jesteśmy dumni!

AZK

Sukces
Młodego Heligonisty

i Gminne Centrum Kultury Radzie-
chowy-Wieprz. Impreza po raz ko-
lejny odbywała się pod Honorowym 
Patronatem Wójtów Gminy Radzie-
chowy-Wieprz Pana Macieja Miki 
oraz Gminy Węgierska Górka, Pana 
Piotra Tyrlika. 
Wydarzenie wsparły:
Bank Spółdzielczy w Węgierskiej Gór-
ce oraz Karpatia Bank Spółdzielczy.
Zapraszamy na Kopiec już za rok. 
Oby pogoda była tak samo udana 
a towarzystwo równie wspaniałe!
Honorowy patronat Wójta Gminy Radziechowy-Wieprz
oraz Gminy Węgierska Górka
Organizatorzy oraz współorganizatorzy: Kapela biesiadne Góralska 
Baraby, Beskidzcy Harnasie, OPG Węgierska Górka, GCKPT Radziecho-
wy-Wieprz

AZK
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 Za nami   wycieczka do Katowic. Mamy 
masę wspomnień i już czekamy na następne 
wyjazdy z Gminnym Centrum Kultury Ra-
dziechowy – Wieprz. Cała wycieczka odbyła 
się w bardzo wesołej atmosferze pod okiem 
wiecznie uśmiechniętych Pań z Gminnego 
Centrum Kultury i niezawodnego kierowcy 
Pana Marka Nowaka.
 Tym razem wyruszyliśmy w stronę na-
szego celu już o 7:00 rano, mieliśmy więc 
dużo czasu żeby na spokojnie znaleźć miej-
sce parkingowe i podejść pieszo do Plane-
tarium Śląskiego. Wielką kopułę można było 
zobaczyć już z daleka, zdążyliśmy zrobić parę 

Wycieczka do Katowic

 Za nami pierwsza wycieczka zorganizo-
wana przez Panie z Gminnego Centrum Kul-
tury, Promocji, Turystyki Radziechowy-Wieprz 
do Krakowa. Masa wrażeń i wiele wiedzy zo-
stało nam przekazane podczas zwiedzania 
Krakowskiego Ogrodu Zoologicznego jak 
i Muzeum Miasta Krakowa. 
 Wyruszyliśmy z siedziby Gminnego 
Centrum Kultury około godziny 7:30, wszyscy 
podekscytowani co przyniesie dzień. Podróż 
mineła nam bardzo przyjemnie, a Pan Marek 
Nowak nasz kierowca zadbał o nasze bez-
pieczeństwo oraz punktualność. O godzinie 
10:00 byliśmy już na miejscu pod wejściem 
do Ogrodu zoologicznego w Krakowie, tam 
czekała na nas Pani przewodnik, która dys-
ponowała ogromną wiedzą i chętnie opowie-

Wycieczka do Krakowa
działa nam o większości mieszkańców tego 
wspaniałego miejsca. Po wszystkich wraże-
niach spędziliśmy czas wolny na terenie ogro-
du, mogliśmy coś zjeść, nakarmić zwierzaki 
z mini zoo i pobawić się na placu zabaw. Oko-
ło godziny 12:00 Pan kierowca zawiózł nas do 
centrum Krakowa pod przepiękny zamek na 
Wawelu. Oczywiście nie mogło zabraknąć wi-
zyty u Smoka Wawelskiego i pamiątkowego 
zdjęcia. Później przeszliśmy pod okno papie-
skie, gdzie Pani Agnieszka opowiedziała nam 
parę faktów jak to kiedyś było, wstąpiliśmy 
też do kościoła gdzie mieliśmy okazję zoba-
czyć replikę Całunu Turyńskiego. W końcu 
przez Planty przeszliśmy na Rynek Krakowski, 
gdzie już czekała na nas następna atrakcja.
 O godzinie 14:30 weszliśmy do pod-

zdjęć przed tym pięknym budynkiem. Po wej-
sciu, każdy otrzymał bilety na dwa spektakle, 
pierwszy zaczął się już o godzinie 10:00, pa-
nował cłkowity zakaz używania telefonów 
komurkowych oraz aparatów, na salach nie 
wolno też spożywać jedzenia czy napojów, 
inaczej jak w kinach. Na seansie mogliśmy po-
dziwiać zorze polarne i dowiedzieć się o nich 
mnóstwo ciekawych rzeczy, fotele były spe-
cjalnie przystosowane aby wszyscy wygod-
nie mogli cieszyć się oglądaniem. Po seansie 
mieliśmy chwilę przerwy, po czym rozpoczął 
się następny seans o godzinie 11:30, dotyczył 
on stacji kosmicznych i tego jak wygląda ich 
działanie. Każdy z seansów trwał około godzi-
ny, a wszystkie z oferowanych przez planeta-
rium seansów odbywają się właśnie w kopule 
budynku na wielkim półkolistym ekranie. 
Projekcje wprawiły nas w zachwyt i wszyscy 
byliśmy bardzo pozytywnie zaskoczeni.
 Drugie w planie naszej wycieczki, było 
zwiedzanie Parku Zoologicznego w Chorzo-
wie. Przeszliśmy Parkiem Śląskim w stronę 
Zoo, a pogoda sprzyjała nam wyjątkowo, tak 
jak z resztą na poprzedniej wycieczce w Kra-

kowie. Zwiedziliśmy wielkie akwarium z wie-
loma gatunkami ryb, z różnych stron świata, 
egzotarium, w którym mogliśmy obejrzeć 
ciekawe gatunki płazów i gadów, małpiarnie 
z różnymi przedstawicielami człekokształt-
nych oraz wybiegi wszystkich zwierząt na 
zewnątrz, drapieżników, parzystokopytnych, 
torbaczy i dużych ptaków nielotów. 
 Ostatnim punktem wyjazdu był czas na 
jedzenie oraz drobne zakupy w Centrum Han-
dlowym Silesia.Wyprawa zakończyła się około 
godziny 18:00 i wyruszyliśmy zadowoleni w 
stronę domu.Wszyscy byliśmy pełni wrażeń ale 
zmęczenia nie dało się zauważyć wśród pod-
opiecznych. Zapraszamy serdecznie na następ-
ne wyjazdy i do zobaczenia.  

AZK

ziemnego Muzeum Miasta Krakowa, gdzie 
mogliśmy zobaczyć wykopaliska archeolo-
giczne sprzed setek lat: monety, elementy 
ubioru, przedmioty używane na codzień, 
fragmenty domów i ulic. Na samym początku 
obejrzeliśmy seans ,,Legenda o Kraku i Smoku 
Wawelskim”.   Pani przewodnik opowiedzia-
ła nam o wszystkich ekspozycjach z wielkim 
zaangażowaniem i pasją. Całe muzeum było 
multimedialne, na ścianach wisiały ekrany 
z  obrazami królów którzy pozdrawiali prze-
chodzących ludzi, były też pokoje w których 
mogliśmy usiąść i na ekranach zobaczyć i po-
słuchać o różnych czasach w historii Krakowa. 
Na koniec całego zwiedzania mogliśmy wybić 
swoją własną monetę w sposób jaki robiono 
to w dawnych czasach.
 Po wszystkich atrakcjach przyszła pora 
na obiad, pamiątki i spacery po rynku. O 18:00 
wróciliśmy na parking Wawelski gdzie czekał 
na nas Pan Marek i bezpiecznie dowiózł do 
domu. Pogoda dopisała, a wszyscy świetnie 
się bawiliśmy. 

Weronika Rozmus
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 Publiczne Przedszkole w Wieprzu od lat 
poszukuje nowatorskich dydaktycznych roz-
wiązań, których celem jest stworzenie przyja-
znych warunków rozwoju dzieci na miarę ich 
indywidualnych możliwości rozwojowych. 
W bieżącym roku szkolnym w naszej placów-
ce realizujemy Ogólnopolski innowacyjny 
program „Dwujęzyczny Przedszkolak” Firmy 
Akkademus Innowacje dla Edukacji. Program 
realizowany jest dzięki odważnej i odpowie-
dzialnej postawie całego grona pedagogicz-
nego przedszkola oraz dzięki pozytywne-
mu podejściu wszystkich rodziców naszych 
przedszkolaków, którzy w całości opłacili 
udział dzieci w tym programie.
 Dwujęzyczny Przedszkolak to   innowa-
cyjne rozwiązanie w edukacji przedszkolnej, 
wplatające język angielski do codziennych 
czynności dziecka, które w sposób naturalny 
zapewnia mu równoległe poznawanie dwóch 
języków. Program realizowany jest we wszyst-
kich grupach naszego przedszkola i   przewi-
duje około 1200 aktywności i zabaw w ciągu 
roku. Codzienny kontakt naszych maluchów 
z językiem angielskim w przedszkolu sprawia, 
że dzieci nie czują lęku przed językiem ob-
cym, co w konsekwencji wzmacnia poczucie 
pewności siebie, satysfakcję z podejmowa-
nych działań i chęć do osiągania kolejnych 
celów. Badania naukowe przeprowadzone 
na całym świecie dowodzą, że znajomość 
języków obcych daje ogromne możliwości 
rozwoju, otwiera okno na świat, ułatwia co-
dzienne działania, ale też daje szansę na reali-
zację najbardziej ambitnych celów i marzeń 
w coraz bardziej otwierającym się świecie.
 W ramach promocji tego programu oraz 
naszych działań 20 maja br. w pomieszcze-
niach Centrum Edukacji Ekologicznej w Wie-
przu nasze przedszkole wraz z Firmą Akka-
demus, reprezentowaną przez Panią Anetę 
Zwolińską Dyrektora Departamentu Edukacji 
w tejże firmie, zorganizowało zajęcie otwarte, 
pod hasłem „Zabawy z Dwujęzycznym Przed-
szkolakiem”, z udziałem przedszkolaków 
z Przedszkola w Juszczynie, które przybyły do 
nas razem ze swoją wychowawczynią Panią 
Katarzyną Murańską oraz Panią Agnieszką 
Wrzeszcz. Ponadto swoją obecnością zaszczy-
cił nas Wójt Gminy Radziechowy – Wieprz – 
Pan Maciej Mika,  Kierownik Referatu Oświaty 
– Pani Małgorzata Piela, Główna księgowa Re-
feratu Oświaty – Pani Barbara Lizak, Dyrektor 
GCKPT – Pani Agnieszka Biegun wraz z pra-
cownikami Panią Martą Bem oraz Weroniką 
Rozmus.
 Zajęcie, w którym została wykorzystana 
platforma „Dwujęzycznego Przedszkolaka” 
przygotowała i poprowadziła Pani Izabela 
Dudek – nauczyciel wychowania przedszkol-
nego oraz języka angielskiego zatrudniona 
w  Publicznym Przedszkolu w Wieprzu. Te-
matem zajęć i zabaw integracyjnych dzieci 
z obydwóch przedszkoli była „Łąka – The 
Meadow”. Podczas proponowanych działań 

Zabawy z Dwujęzycznym Przedszkolakiem

dzieci miały możliwość udziału w aktywno-
ściach muzyczno-ruchowych, słownych oraz 
plastycznych. Dzieci zostały wprowadzenie 
w świat języka angielskiego w naturalny 
sposób, czyli poprzez zabawę. Codzienne 
aktywności podejmowane w przedszkolu, 
takie jak między innymi gimnastyka, zajęcia 
tematyczne, plastyczne, muzyczne, czy nawet 
czynności higieniczno-porządkowe zostały 
przeprowadzone w języku angielskim w spo-
sób minimalizujący odczuwanie lęku w czasie 
kontaktu z językiem obcym.
 Podczas całego zajęcia panowała bar-
dzo radosna atmosfera, widoczne było u dzie-
ci ogromne zainteresowanie i zaangażowanie 
w działania. Na zakończenie zajęć dzieci za-
prezentowały wykonane w grupach piękne 
plakaty przedstawiające łąkę, a w nagrodę 
wszyscy zebrani otrzymali pyszny kawałek 
tortu upieczonego specjalnie na tą okazję. 
Ponadto organizatorzy zadbali o upomin-
ki dla przedszkolaków i podziękowania dla 
przybyłych gości. To był wspaniały czas spę-
dzony w radosnej i ciepłej atmosferze, prze-
pełniony emocjami, które na długo pozosta-
ną w świadomości uczestników spotkania.
 Składam serdeczne podziękowania 
wszystkim przybyłym gościom z Panem 
Maciejem Miką - Wójtem Gminy Radziecho-
wy-Wieprz na czele, którzy mimo wielu obo-
wiązków, zdecydowali się poświęcić swój 
cenny czas dla nas. Dziękuję Pani Dyrektor 
Zespołu Szkolno-Przedszkolnego im. J. Pola-
ka w Juszczynie - Irenie Kulce za pozytywną 
odpowiedź na nasze  zaproszenie do wzięcia 
udziału przedszkolaków z Juszczyny w tym 
przedsięwzięciu. Gorąco dziękuję również 

gospodarzom Centrum Edukacji Ekologicz-
nej za obecność oraz za udostępnienie lokalu, 
a także pomoc w przygotowaniu spotkania.
 Pragnę podziękować również Firmie 
Akkademus Innowacje dla Edukacji oraz jej 
przedstawicielowi Pani Anecie Zwolińskiej, 
za wsparcie finansowe i merytoryczne orga-
nizacji spotkania oraz całoroczną współpracę 
w  realizacji programu „Dwujęzyczny Przed-
szkolak” w naszej placówce.
 Na zakończenie dziękuję Pani Izabeli 
Dudek za podjęcie się tego wyzwania i pro-
mowanie naszego przedszkola w środowisku 
lokalnym oraz wszystkim nauczycielom za-
trudnionym w naszej placówce, a także rodzi-
com, bez decyzji których nie byłaby możliwa 
realizacja tak wartościowego programu. Wie-
rzę, że również w kolejnych latach, w Publicz-
nym Przedszkolu w Wieprzu, będzie on reali-
zowany.
Zapraszamy na obszerna fotorelację na nasza 
stronę internetową: http://ppwieprz.szkolna-
strona.pl/index.php?c=article&id=3586

Danuta Adamczyk
Dyrektor Publicznego Przedszkola w Wieprzu
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W GÓRY Z CENTRUM KULTURY
 Na tegorocznych wycieczkach z cyku pn. „W góry z Gminnym 
Centrum Kultury”, jak zwykle dopisał nam skład wspaniałych ludzi 
z  zamiłowaniem do gór. Nie zawsze jednak dopisywała nam pogo-
da, z tego właśnie powodu nie wszystkie wyprawy doszły do skutku. 
Możemy jednak cieszyć się wspomnieniami z tych, które w pełni się 
udały, a podziękowania za to w dużej mierze należą się naszemu prze-
wodnikowi Panu Markowi Żurowi, który zna góry jak mało kto i chęt-
nie dzielił się z nami ciekawostki jakie kryją te tereny. W tym roku trasy, 
które przeszliśmy to: 
- (3 lipca) Sól Kiczora- Butorza- Rachowiec- Skalanka -Bór- Oźna- So-
bański Groń- Sól, (7 sierpnia) Głuchaczki

- Tabakowe Siodło- Mała Babia Góra- Babia Góra- Markowe Szczawiny- 
Zawoja Markowa. 

Chętne osoby mogły również w czasie trwania cyklu wycieczek, wes-
przeć nasze działania na rzecz akcji Czyste Beskidy, która odbyła sie 17 
lipca w Korbielowie, szlakiem na Halę Miziową. Przed nami już tylko 
oficjalne zakończenie trasą Cisiec- Prusów- Hala Boracza- Sucha Góra- 
Sarnówka- Basiówka- Nickulina i widzimy sie znowu za rok.

(WR)

 Beskidian Cup to wydarzenie, łączące ludzi kochających sport z całej Polski. To już kolej-
na, 6 edycja tego wspaniałego wydarzenia, a frekfencja była zaskakująca.
 Rozgrywki meczów towarzyskich i fenomenalna zabawa dla całych rodzin trwały cały 
weekend od soboty 10 czerwca do niedzieli 11 czerwca, a pogoda nie zawiodła mimo obaw. 
Fani piłki plażowej mogli zmierzyć się ze sobą na dwóch, specjalnie przystosowanych boiskach 
na obiekcie Infrastruktury Okołosportowej w Wieprzu w Gminie Radziechowy- Wieprz. Uro-
czyste rozpoczęcie turnieju odbyło się około godziny 12:00, a wszystkich uczestnikó przywitał 
Wójt Gminy Radziechowy- Wieprz Pan Maciej Mika wraz z organizatorem turnieju Wojciechem 
Biel. Sportowcom i ich rodzinom nie zabrakło pysznych, dietetycznych i przemyślanych posił-
ków przygotowanych przez Panią Justyną Ozimińską- Biel, pod czujnym okiem dietetyka.
 Do pomocy w przygotowaniu tych wszystkich wspaniałości kulinarnych przyczyniły się 
również niezastąpione Panie z Koła Gospodyń Wiejskich oraz z Gminnego Centrum Kultury, 

Beskidian Cup – beach volleyball
Promocji, Turystyki Radziechowy-Wieprz.
 Nie było łatwo, słońce i wiatr na zmianę 
utrudniały grę ale co to dla tak doświadczo-
nych zawodników. Pod koniec zaciętej rywali-
zacji udało się wyłonić zwycięzców :
Turniej mikstów:
Martyna Kłoda / Filip Zabielny
Paulina Szymańska / Kacper Ledwoń
Ewelina Wróbel / Mateusz Płaneta
Sandra Łebek / Mateusz Wikło
Turniej mężczyzn:
Tomasz Waligóra / Mateusz Płaneta
Kacper Ledwoń / Jakub Czyżowski
Adrian Gardyan / Beniamin Granieczny
Mateusz Łysikowski / Maciej Madej
 Mamy nadzieję, że w przyszłym roku zo-
baczymy się w równie dobrym i licznym skła-
dzie na kolejnej edycji turnieju Beskidian Cup. 
Do zobaczenia!
fot: Matuszek foto – KLIKNIJ https://www.face-
book.com/matuszekfoto
Zdjęcia i źródło https://www.facebook.com/
beskidiancup 
Zapraszamy na stronę organizatora do obej-
rzenia pełniej relacji filmowej i fotograficznej 
z zawodów! 

WR
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 Stowarzyszenie „Wieprzanki” z Wieprza 
wraz z Panią Brygidą Murańską ruszyły z na-
graniami podcastów z osobami, które uży-
wają gwary w codziennym życiu. Za nami już 
pierwsze wywiady. „Mamy długą listę osób, 
które w najbliższych dniach „przesłuchamy”, 
oczywiście w pozytywnym tego słowa zna-
czeniu, bo tak można nazwać to co będzie 
się działo już w najbliższych dniach.” – mówią 
Panie ze Stowarzyszenia. 
 Gmina Radziechowy-Wieprz jest bar-
dzo bogata kulturowo pod względem gwary 
i muzyki. Niestety przez lata, wraz z upływa-
jącym czasem gwara i muzyka umierają. Po-
trzeby na jakie odpowiada projekt są potrze-
bami głównie niematerialnymi, są to historie 
ludzi, ich wspomnienia, kultura, która umiera 
wraz ze starszymi ludźmi, tajemnice, wierze-
nia i przygody. 

Podcasty Gwary

 Z tej strony harcerze z XIII 
Drużyny Harcerskiej ‘TERRA’ dzia-
łającej na terenie Wieprza. Należy-
my do hufca ZHP Węgierska Gór-
ka. Nasza drużyna działa od roku 
- dokładnie od października 2021 
– i zrzesza młodzież od 10 roku ży-
cia wzwyż. Nazwa pochodzi z  ła-
ciny i oznacza ‘Ziemia’, ponieważ 
nasza drużyna chce stawiać na 
budzenie świadomości ekologicz-
nej i naukę związaną z ochroną 
środowiska - oczywiście jako do-
datkowy, ale równie ważny punkt 
naszego działania. 
 “Misją Związku Harcerstwa 
Polskiego jest wychowywanie młodego człowieka, czyli wspieranie go 
we wszechstronnym rozwoju i kształtowaniu charakteru poprzez sta-
wianie wyzwań.” Harcerze to ludzie nieustannie szukający pola służby, 
czyli sytuacji, w której mogą dać coś od siebie i możliwości rozwoju. Har-
cerstwo pozwala poszerzać horyzonty dzięki rozwijaniu tego co w nas 
dobre i pracy nad tym, co chcemy w sobie zmienić. Na zbiórkach i bi-
wakach drużyny uczymy się wielu przydatnych umiejętności takich jak 
terenoznawstwo (wyznaczanie kierunków, nauka rozpalania ogniska, 
wyznaczanie długości rzeki, poznawanie znaków patrolowych), pierw-
szej pomocy – dzięki częstym szkoleniom i grom tematycznym uaktual-
niamy tę wiedzę, co więcej po ukończeniu specjalnego kursu I Pomocy 

Czuwaj!
możemy zdobyć tytuł Ratownika 
ZHP. Uczymy się także historii i tego 
jak ją upamiętniać, aby tworzyć 
lepsze jutro. Harcerstwo wpływa na 
wszystkie z możliwych aspektów 
rozwoju, więc każdy znajdzie tu coś 
dla siebie, natomiast harcerstwo jest 
dla ludzi wytrwałych, szukających 
przygód, lubiących być blisko natu-
ry i chcących nieść chętną pomoc 
bliźnim. Harcerstwo uczy także sa-
modzielności - zachęcamy harcerzy 
do opanowania nowych umiejęt-
ności, co w dużej mierze przekłada 
się później na ich poczucie własnej 
kompetencji.

 Jako drużyna często organizujemy lub angażujemy się w akcje 
charytatywne tj. WOŚP, Szlachetna Paczka czy kiermasze ciast, z któ-
rych dochody są przekazywane na wyznaczony cel. W zeszłym roku 
przeprowadziliśmy także warsztaty świąteczne dla Stowarzyszenia 
“Dzieci Serc” z Radziechów oraz zorganizowaliśmy paczki świąteczne 
dla dzieci z domu dziecka. Nie zwalniamy w czynieniu dobra! 
 W tym roku harcerskim czekają nas nowe przygody, niezapo-
mniane biwaki i wiele radosnych, pełnych braterstwa chwil. Jeśli 
chcesz - dołącz do nas! 

Druhna,
Przewodniczka Nina Stępień

 Świat zmienia się bardzo szybko. Mło-
dzi nie przywiązują wagi do tego co było, a 
jest to element ich życia. My jako działacze 
społeczni już teraz odczuwamy braki jakimi 
są stare melodie i wspomnienia, do których 
teraz moglibyśmy wrócić, ale niestety zostały 
zatarte w czasie. Gmina Radziechowy-Wieprz 
cechuje się własną gwarą i poglądami. Men-
talność społeczna wywarła też duży wpływ 
na tradycje i zachowanie ludzi.
 Przez lata będąc najbliższymi sąsiadami 
Żywca – Zabłocia oraz Trzebini, na którą ogrom-
ny wpływ miała społeczność, wypracowane 
zostały zwroty gwarowe, melodyjne i inne 
naleciałości, które niestety teraz z biegiem lat 
odchodzą w zapomnienie. Zadanie odpowiada 
na potrzeby kulturowe, archiwalne i zdecydo-
wanie potrzeby poznania dawnych zwyczajów 
i języka górali Gminy Radziechowy-Wieprz.

 Zachęcamy do śledzenia fanpage Sto-
warzyszenia Wieprzanek z Wieprza oraz 
strony gwaraimuzyka.pl i oczywiście strony 
cowkulturze.pl. Tam pojawiać się będą infor-
macje i linki do podcastów.
 Zapowiada się piękne archiwum i przy 
tym świetna zabawa. Oczywiście zachęcamy 
osoby chętne do współpracy i do wspólnych 
nagrań. To nowe, ciekawe doświadczenie, 
które warto przeżyć i posłuchać! 

AZK
Dofinansowano ze środków programu „Działaj Lokalnie” 
Polsko-Amerykańskiej Fundacji Wolności realizowanego 
przez Akademię Rozwoju Filantropii w Polsce oraz Ży-
wiecką Fundację Rozwoju i Gminę Radziechowy-Wieprz. 
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 W dniu 23 lipca 2022 r. na boisku LKS „Sło-
wian” w Łodygowicach odbyły się Dni Powiatu 
Żywieckiego. W tym roku połączone zostały 
z XV Gminną Fetą, czyli Świętem gminy Łody-
gowice. I choć pogoda była kapryśna, nie prze-
szkodziła uczestnikom oraz zebranej publiczno-
ści w doskonałej zabawie. 
 Podczas Dni Powiatu Żywieckiego Naszą 
Gminę Radziechowy-Wieprz reprezentowały 
Panie z Koła Gospodyń Wiejskich z Brzuśnika, 
które zdobyły nagrodę specjalną w wysokości 
1300 zł za zupę chrzanową. Pojawiły się rów-
nież Pasieki „Radziechowska Brać” z Radziechów 
oraz „Pasieka u Zuziaków” z Przybędzy. Nasze 
Gminne Centrum Kultury reprezentowała Pani 
Jadwiga Kliś oraz Pan Wiesław Pawlus z projek-
tem „Wełna 100%” – współfinansowane ze 
środków firmy Żywiec Zdrój S.A. w ramach 
programu grantowego Lokalne Inicjatywy 
Społeczne Żywiec Zdrój – edycja 2022”. 
Można powiedzieć, że nasza Gmina zaprezen-
towała się najlepiej ze wszystkich gmin, które 
brały udział w Powiatowym Święcie. Mianowi-
cie były aż cztery stoiska, które czynnie brały 
udział w święcie. Do stoiska „Wełna 100%” zawi-
tało sporo osób, które z chęcią podjęły się wy-
zwania jakim jest czesanie wełny a także tkanie 
na krośnie, czy przędzenie na prządce. Zainte-
resowanie było ogromne. Natomiast Panie z 

Dni Powiatu Żywieckiego

KGW Brzuśnik częstowały wszystkich znakomi-
tych gości pyszną zupą chrzanową i golonkiem, 
nie zabrakło też żeberek i pysznej kapusty. To 
co zrobiły było dosłownie „niebem w ustach”. 
Nasze stoiska odwiedził również Wójt Maciej 
Mika, który wspiera nas na takich wydarzeniach. 
W naszą stronę skierowano wiele ciepłych słów. 
Również Radny Powiatowy Pan Jacek Jarco od-
wiedził nasze stoisko, by wspólnie z nami świę-
tować to wydarzenie. 
 Wręczono nagrody w organizowanym 
przez Wydział Kultury Starostwa Powiatowe-
go w Żywcu konkursie „Pasieka Roku Powia-
tu Żywieckiego 2022”. Konkurs podzielony 
był na dwie kategorie: Powyżej 20 rodzin 
pszczelich oraz do 20 rodzin pszczelich. Do 

konkursu przystąpiło 6 gospo-
darstw pasiecznych. W katego-
rii gospodarstwa do 20 rodzin 
pszczelich, nagrodę specjalną 
zdobyło gospodarstwo pa-
sieczne Sabina Zuziak. Ser-
decznie gratulujemy nagrody.  
Nie można nie wspomnieć też 
o tym, że Pani Jadwiga Jurasz 
zdobyła Honorową Odznakę 
za zasługi dla Województwa 
Śląskiego, ale o tym możemy 
przeczytać  na innej stronie 
tego biuletynu – do którego 
przeczytania serdecznie zachę-
camy. A Pani Jadwidze jeszcze 
raz serdecznie gratulujemy.  

 Na scenie swoje talenty zaprezentowa-
li: Młodzieżowa Orkiestra Dęta z Łodygowic, 
Mała Kapela Jaworki z Łękawicy, Zespół Re-
gionalny „Ziemia Rajczańska” z Rajczy oraz 
członkowie Fundacji Braci Golec. W tym roku 
gwiazdą wieczoru był zespół „Tekla Klebet-
nica”. Podczas tego dnia na publiczność cze-
kało wiele atrakcji. Na kiermaszu twórców 
ludowych można było zakupić kilka pięknych 
ręcznie wykonanych rzeźb wprost z Pewli od 
Pana Łoboza. 
 Dziękujemy wszystkim za wsparcie i za-
angażowanie. Pragniemy również podzię-
kować Panu Aleksandrowi Pawlikowi – Mini 
Market Budowlany z Bystrej, który wypoży-
czył nam na ten dzień samochód, którym 
dowieźliśmy krosno oraz rzeczy wystawowe. 
Jest nam niezmiernie miło, że możemy liczyć 
na tak dobre i życzliwe osoby w naszym oto-
czeniu. 
 Liczymy, że za rok spotkamy się znów na 
Świecie Powiatu Żywieckiego. Do zobacze-
nia!

AZK
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 Już od 20 września rusza kampania edukacyjna związana z pro-
jektem o tytule „Akwarium Biotopowe” – Projekt „Akwarium Bioto-
powe”  jest  współfinansowany ze środków firmy Żywiec Zdrój 
S.A.  w  ramach programu grantowego Lokalne Inicjatywy Spo-
łeczne Żywiec Zdrój – edycja 2022”.
 Projekt miał na celu stworzenie akwarium środowiskowego, 
przedstawiającego dno rzeki Soły. Akwarium powstało dzięki pomocy 
Pana Piotra Klisia wraz z Polskim Związkiem Wędkarzy w Zabłociu oraz 
przyjaciół. Ogromną pomocą wykazali się również Druhowie z OSP 
w Wieprzu, którzy pomogli z napełnieniem akwarium wodą. Oficjal-
ne odsłonięcie akwarium odbyło się 20 sierpnia podczas Święta Soły. 
W  tym wydarzeniu uczestniczyli Wójt Gminy Radziechowy-Wieprz 
Pan Maciej Mika, Dyrektor Gminnego Centrum Kultury, Promocji, Tu-
rystyki Pani Agnieszka Biegun oraz Dyrektor Fabryki Żywiec Zdrój S.A. 
w Gminie Radziechowy Wieprz Pan Michał Całus. W tym dniu odbyły 
się również zawody wędkarskie PZW Zabłocie na rzece Sole o Puchar 
Wieprzanek. Był to dzień pełen wrażeń i choć pogoda nie była łaska-
wa to na festynie organizowanym przez Stowarzyszenie Wieprzanki 
z Wieprza zebrało się sporo osób. Można byli skosztować pstrąga 
wprost spod ręki Pani Anety, która od lat jest członkinią Stowarzysze-
nia.
 Kolejnym krokiem do realizacji projektu jest kampania edu-
kacyjna dla podopiecznych szkół, przedszkoli, ale również dla osób 
dorosłych. Pragniemy uwrażliwić mieszkańców Gminy Radziechowy
-Wieprz, ale również turystów na piękno rzeki Soły i jej mieszkańców. 
Akwarium Biotopowe to jedynie namiastka tego co można zobaczyć 
nad rzeką Sołą. Jej naturalne środowisko niejednokrotnie potrafi za-
chwycić. Szczególnie piękne wschody nad rzeką, czy urocze zachody 
a nawet zmiany pór roku, które w swoich fotografiach zatrzymał Pan 
Marek Żur, który z rzeką Sołą jak sam mówi „zna się od dzieciństwa”.
 „Nie raz kapryśna, wzburzona niesie ze sobą wszystko to co po-
zbiera po drodze. Czasem leniwa i ciepła, można się wtedy nawet wy-
kąpać” – mówi Pan Marek. Do końca listopada można oglądać zdjęcia 
Pana Marka Żura w Centrum Edukacji Ekologicznej w Wieprzu. Wysta-
wa w całości poświęcona jest tematyce rzeki Soły. 

„Akwarium Biotopowe” 

 Serdecznie zapraszamy na zajęcia edukacyjne, grupowe i in-
dywidualne poświęcone właśnie rzece i akwarium. Warto zobaczyć, 
jak wygląda namiastka naturalnego środowiska zamknięta w kostce 
o pojemności 600l. Jak dobrze się przypatrzeć to w akwarium można 
dostrzec najróżniejsze organizmy. Zachęcamy do umawiania się tele-
fonicznie lub mailowo. Jesteśmy dla Was i dla Was tworzymy nowe.
 Wystawę fotografii Pana Marka Żura można oglądać w Centrum 
Edukacji Ekologicznej w Wieprzu.

AZK
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 Konkurs nie mógłby się odbyć bez udzia-
łu naszej Gminy Radziechowy-Wieprz. Prace 
nad zgłoszeniami były intensywne, ale jak mó-
wią sami mieszkańcy Radziechów i Przybędzy, 
były też bardzo przyjemne. Celem konkursu 
„Piękna wieś województwa śląskiego” jest 
wspieranie rozwoju wsi poprzez pobudzanie 
aktywności gospodarczej, kształtowanie ładu 
przestrzennego oraz pielęgnowanie środowi-
ska naturalnego. Coroczny konkurs promuje 
działania związane z zachowaniem tradycji 
oraz wzmacnianiem poczucia tożsamości lo-
kalnej mieszkańców wsi.
 Z wielką radością pragniemy poinfor-
mować, że w kategorii najlepsze przedsięwzię-
cie popularyzujące tradycje, obrzędy i zwyczaje 
w  konkursie  „Piękna wieś województwa ślą-

Kolejne SUKCESY
w Konkursie Piękna Wieś woj. Śląskiego 2022

skiego” w roku 2022 r. I miejsce przyznano Dziadom Noworocznym „Przybłędy z Przybędzy” 
– „powrót do korzeni”. Nagroda za to miejsce, to 7000 zł.
 Wyróżnienie w kategorii najpiękniejsza wieś zdobyła miejscowość Radziechowy, również 
z nagrodą w wysokości 7500 zł.  Możemy być dumni z tych tytułów. Serdecznie gratulujemy 
laureatom.

 W okresie wakacyjnym odbywały się 
zajęcia w ramach projektu „Wełna 100%”, pro-
jektu współfinansowanego ze środków firmy 
Żywiec Zdrój S.A. w ramach programu gran-
towego Lokalne Inicjatywy Społeczne Żywiec 
Zdrój – edycja 2022”.
 Podczas zajęć uczyliśmy się prać wełnę, 
co sprawiło dzieciakom wiele radości i do-
znań w szczególności zapachowych. Wełna 
to specyficzne „tworzywo”, które po ścięciu 
bywa nieco problematyczne. Pranie wełny 
okazało się być jednak ciekawym zajęciem 
i mimo wszystko bardzo przyjemnym.

Zajęcia w ramach projektu „Wełna 100%”

 Po praniu należało wełnę „wycerchać”, 
co już nie było dla niektórych takie przyjem-
ne. Na szczęście na pomoc przyszły panie 
z Gminnego Centrum Kultury, Promocji, Tury-
styki Radziechowy-Wieprz oraz Klub Seniora 
Wrzos z Juszczyny. Dzięki nim ta ogromna 
ilość wełny szybko została przerobiona. Mo-
gła spokojnie wyschnąć na słońcu, by na na-
stępnych zajęciach móc ją „kręplować”.  Pro-
jekt cieszy się zainteresowaniem nie tylko 
dzieci, ale i dorosłych. 

 W czasie Dni Powiatu Żywieckiego 
w  Łodygowicach mieliśmy zaszczyt zapre-
zentować nasz projekt Wełna 100% wszyst-
kim obecnym tam ludziom, wśród których 
byli nie tylko mieszkańcy powiatu. 
 W ramach projektu zakupiliśmy dwa 
kołowrotki, na których możemy się uczyć 
przędzenia. Nasi wspaniali instruktorzy Pani 
Jadwiga Kliś i pan Wiesław Pawlus przybliżą 
każdemu chętnemu tajniki cerchania i przę-
dzenia wełny. Jest to bowiem niezwykła sztu-
ka, by nić wełny była zbita i równo skręcona. 
 O projekcie i właściwościach wełny mo-
żecie przeczytać na stronie centrumbio.info. 
Zapraszamy też na zajęcia w ramach projektu 
„Wełna 100%”.

AZK
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 Kolejne sukcesy naszych artystów z Gminy Radziechowy- Wieprz w konkursie 
kapel, grup śpiewaczych, śpiewaków ludowych, instrumentalistów, multiinstru-
mentalistów, mistrzów uczących śpiewu i gry na instrumentach w ramach 53. Fe-
stiwalu Folkloru Górali Polskich w Żywcu:
Kategoria: MISTRZ I UCZEŃ – instrumentalista
I miejsce:
Brygida Murańska z Bystrej– skrzypce (uczennica – Milena Dudys z Juszczyny)
Wyróżnienie:
Łukasz Kupczak z Żabnicy - heligonka( uczeń Maciej Murański) 
Kategoria: GRUPY ŚPIEWACZE
III miejsce:
,, GAŹDZINY SPOD GROJCA” z Zespołu Regionalnego,, GROJCOWIANIE” z Wieprza
Gratulujemy laureatom!!!! i życzymy kolejnych sukcesów.

MISTRZ I UCZEŃ

 Damian Kosiec mieszkaniec Wieprza tre-
nuje na siłowni i zajmuję  się  startami w za-
wodach kulturystycznych z powodzeniem. 
 Jak zaczęła się ta pasja? 
 Damian Kosiec: Zawsze lubiłem ćwiczyć, 
z pasją człowiek się rodzi. Chciałem jednak zro-
bić krok do przodu i zająć się sportem na po-
ważnie. Po namowie kolegów pojechałem do 
klubu Olimp Zabrze i tam Pan Jurek Szymanski 
wyznaczył mi kierunek, którego trzymam się do 
dziś!
 Jakie osiągnięcia w tej ciekawej dzie-
dzinie udało się już Panu zdobyć? 
 DK: Posiadam liczne sukcesy, spośród 
których obecnie najważniejszym jest walka 
o 1 miejsce (które aktualnie posiadam)  w ge-
neralnym rankingu IFBB na świecie w Kultu-
rystyce Klasycznej. Na ten wynik składały się 
starty w wielu konkursach wiosennych w 
tym sezonie, które wniosły punkty do gene-
ralnego rankingu. Szczególnym sukcesem z 
sezonu wiosennego jest zdobycie podwój-
nego MISTRZA POSLKI  W KULTURYSTYCE 
KLASYCZNEJ + 180 CM,  a także Open. Po-
nadto można wyróżnić kilka innych istotnych 
osiągnieć, są to: zdobycie podwójnego tuty-
łu Mistrza Śląska, znalezienie się w Top 6 na 
Mistrzostwach Europy, zdobycie dwukrotnie 

KULTURYSTA Z GMINY RADZIECHOWY-WIEPRZ

złotego medali w Diamond Cup w Budapesz-
cie, a także zdobycie srebra i dwa razy złota 
w Diamond cup w Pradze (+ karta pro), dwu-
krotnie złota w Diamond Cup  w Ostravie (+ 2 
karty pro) i brązowego medalu na zawodach 
Arnold Classsic Europe w Sewili. 
 Co warto wiedzieć o takich zawo-
dach?
 DK: Same zawody są tylko sprawdzia-
nem wykonanej pracy z realizacji zadań wy-

Wydawca: Gminne Centrum Kultury, Promocji, Turystyki Radziechowy-Wieprz
Opracowanie graficzne oraz druk: Digitalartstudio.pl 
Adres Redakcji:  Wieprz 700, 34-381 Radziechowy, tel. 33 860-15-79, fax. 33 867-66-13 
e-mail: naszagmina@cowkulturze.pl, biuro@cowkulturze.pl
Redaguje Zespół w składzie mgr inż. Maciej Mika - Wójt Gminy Radziechowy-Wieprz, mgr Jacek Świniański - Przewodniczący Rady Gminy Radziechowy-Wieprz, 
mgr Mariusz Janik - Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Socjalnych Rady Gminy Radziechowy-Wieprz, 
pracownicy GCKPT: Agnieszka Biegun, Agnieszka Zemczak-Karkoszka i Marta Bem oraz Pracownicy Urzędu Gminy Radziechowy-Wieprz
Wszystkich mieszkańców chcących współredagować nasz biuletyn prosimy o przesłanie artykułów na ww. adres mailowy.
Informujemy, że istnieje możliwość zamieszczania reklam i ogłoszeń od osób prywatnych i r.m.
Redakcja nie zwraca nadesłanych tekstów i zastrzega sobie do selekcji nadesłanych materiałów oraz prawo ich do skracania bez uprzedniego powiadomienia autora, 
zmiany tytułów i opracowania redakcyjnego oraz Redakcja zastrzega sobie prawo odmowy publikacji artykułów lub ogłoszeń nie odpowiadających regulaminowi 
biuletynu lub jeśli ich forma lub treść może spotkać się z negatywnym odbiorem czytelników biuletynu. 
Za treść reklam i artykułów sponsorowanych wydawca nie ponosi odpowiedzialności.

znaczonych przez trenera.  Zawodnicy zobo-
wiązani są do przestrzegania restrykcyjnej 
diety (trwającej sporo tygodni), treningów 
na siłowni i treningów aerobowych. Wszyst-
ko po to, aby przez te kilka minut -podczas 
których prezentują się do oceny sędziów – 
pokazać się z jak najlepszej strony, w której 
każdy szczegół ma znaczenie. Bez wątpienia 
powiem, że jest to jeden z cięższych sportów 
jakie znam.
 Jakie są Pana plany na przyszłość?
 DK: Przyszłość jest dla mnie jasna: mam 
cel. Kocham to co robię kocham trenować ludzi, 
a także  swoje treningi, marzy mi się tylko aby 
zdrowie było i jak najdłużej otaczać się ludźmi 
takimi jak do tej  pory. 
 Czy wśród tych ludzi, są jakieś osoby 
którym szczególnie chce Pan podziękować?
 DK: Oczywiście, chciałbym bardzo po-
dziękować szczególnie moim sponsorom: Fir-
mie Mixpol, Get fit gym, LukPol z Węgierskiej 
Górki, Elektrus, M-profil, Hotelowi Góral, Las 
Vegas, Zzra Czechowice, Kaga Bielsko.. i wie-
lu  innym. Dziękuję także Panu Maciejowi Mice 
Wójtowi Gminy Radziechowy-Wieprz oraz Ra-
dzie Gminy. Ten sukces jest nie tylko mój, ale 
nasz wspólny!

(DK, MB)
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 • Koniec Karnawału w całym Powiecie Żywieckim, upłynął 
pod hasłem “Pączek dla Wiktorka”. W akcję zainicjowaną przez ZR 
„Magurzanie” z Łodygowic zaangażowało się wiele organizacji i osób 
prywatnych, w tym ZR ”Grojcowianie” i nasze Stowarzyszenie. Z całe-
go serca dziękujemy wszystkim, którzy tak bardzo przyczynili się do 
jej organizacji i przebiegu. W jej wyniku w skarbonkach na terenie 
naszej gminy znalazło się 48.487,79 zł . Cała akcja w 52 miejscowo-
ściach w terminie od 16 lutego do 6 marca 2022 r dała kwotę ogólną 
527.871,88 zł. 
 • “Grojcowianie” po pączkowej akcji zorganizowali bal karna-
wałowy - “EJ POPARCIE JAK ZAPUST TŁUŚCIUŚKI UMYKO, EJ A POST 
DO NOS IDZIE CHUDZIUŚKI JAK TYKO”. Takiego szaleństwa taneczne-
go i muzycznego jeszcze nie było... no i oczywiście najwspanialsze 
potrawy regionalne i nie tylko! Dziękujemy Stowarzyszeniu Koło Go-
spodyń Wiejskich „Brzuśnik” za nieocenioną pomoc przy organizacji 
balu. Dochód z zabawy przeznaczony został na utrzymanie naszych 
Zespołów .
 • “Primaaprilisowe” zajęcia regionalne u Grojcowian. W siedzi-
bie naszych Zespołów gościliśmy 1 kwietnia dzieci wraz z opiekunami 
z oddziału przedszkolnego SP w Brzuśniku. Jako że dzień był wyjątko-
wy, spotkanie miało charakter “edukacyjno - rozywkowy”!
 • Tradycyjnie w maju zaprosiliśmy na wspólne śpiewanie 
„Majówki” przy Kaplicy w Brzuśniku. Ta spontanicznie zorganizowa-
na „Majówka” przez ZR Grojcowianie wraz z mieszkańcami Brzuśnika 
i okolicznych miejscowości nasunęła wspomnienia z minionych lat 
kiedy to takie nabożeństwa organizowano przy każdej przydrożnej 
kapliczce. Pięknie wrócić do tradycji.
 • 14 maja br. przy Bacówce za Kościołem w Przybędzy odbyło 
się  spotkanie mieszkańców sołectwa Przybędza oraz przyjaciół wspo-
magających lokalne inicjatywy. Byliśmy uczestnikami tradycyjnego 
mieszania owiec pod okiem bacy Grzegorza Chmiela oraz jego żony 
Krystyny a także poświęcenia stada przez tutejszego proboszcza ks. 
Sławomira Zadorę. Wspólne biesiadowanie poprzedziło Nabożeństwo 
Majowe odśpiewane w pięknym plenerze. Wspaniałe widoki, góral-
ska muzyka, śpiewy i tańce z Zespołem Regionalnym “Grojcowianie” 
oraz wspaniałymi heligonistami: Arkiem Salachną, Robertem Macie-
jowskim oraz Włodzimierzem Trzeciakiem i na wakacie Grzegorzem 
Brodką dały wszystkim moc radości i dobrego humoru! Organizato-
rem wydarzenia była FUNDACJA BESKIDZKA TRADYCJA przy wsparciu 
Stowarzyszenia Społeczno-Kulturalnego “Grojcowianie” z Wieprza, 
KGW Przybędza oraz Grupy “Przybłędy” z Przybędzy. Serdecznie dzię-
kujemy za wspólną zabawę, niech się darzy na bacówce i dookoła!!!!
 • DZR Mali Grojcowianie biorą udział w 34 Przeglądzie Dzie-
cięcych Zespołów Folklorystycznych w Wiśle. Po kilkumiesięcznych 
przygotowaniach nasza grupa złożona w większej części z debiutan-
tów...stanęła na pięknej scenie! Emocji było dużo, dużo radości i satys-
fakcji, nowe doświadczenia. Miło nam donieść że podczas 34. Prze-
glądu Dziecięcych Zespołów Folklorystycznych w Wiśle 28–29 maja 

„Grojcowianie” ciągle działają

2022  r. Dziecięcy Zespół Regionalny „Mali Grojcowianie” z Wieprza 
otrzymał I NAGRODĘ wraz z nagrodą pieniężną. Wielkie GRATULACJE 
dla dzieci z ZESPOŁU i ich opiekunów czyli INSTRUKTORÓW. 
 • Roztańczony weekend. 29 maja 2022 r DZR “ Mali Grojcowia-
nie” wraz z innymi młodymi artystami z terenu naszej Gminy zapre-
zentowali swoje umiejętności wokalne, muzyczne i taneczne podczas 
koncertu dla Mamy i Taty w Domu Ludowym Wieprzu. Wydarzenie to 
zorganizowane zostało przez GCKPiT Radziechowy Wieprz.
  • Z okazji Dnia Mamy, Dziecka  i Taty u “Małych Grojcowian” 
odbyło się niecodzienne wydarzenie! 31 maja spotkaliśmy się rodzin-
nie na wspólnej zabawie. Rodzice chętnie poznali wszystkie tajniki 
naszych codziennych zajęć... okazało się że program tańczony przez 
dzieci znają na pamięć! Rewelacyjnie! Nie zabrakło sportowych kon-
kurencji, wspólnych śpiewów oraz wspaniałego tortu. Świętowaliśmy 
również  I nagrodę zdobytą podczas konkursu w Wiśle!
  • Zielone Święta, czyli Zesłanie Ducha Świętego połączone 
zostały z dawnym świętowaniem rolników i pasterzy gromadzących 
się wokół ognisk palonych poza wsią oraz opalaniem zbóż. “Łopol 
Boze moje zboze, łopol Boze moje zboze, somsiadowe jako mozes...! 
Źrej zytko, źrej, źrej zytko na nowe latko, źrej, a łowiesek dlo konicka. 
Źrej!” Jest to po dzisiejszy dzień czas wspólnego, radosnego święto-
wania okolicznych gospodarzy przy muzyce i śpiewie co widać i sły-
chać po dziedzinach. Tym razem całkiem prywatnie „Grojcowianie” 
spędzili Zielone Świątki na Bacówce w Przybędzy. Wraz z mieszkań-
cami próbowaliśmy tradycyjnej jajecznicy na pokrzywach, swojskiej 
kiełbasy i kaszanki oraz placków. Było tradycyjne ognisko i opalanie 
pól. Nie zabrakło śpiewów, muzyki i wspólnej dobrej zabawy. 
  • Na zaproszenie Radnej Powiatu Żywieckiego Pani Jadwigi 
Jakubiec “Mali Grojcowianie” wystąpili podczas Festynu Rodzinnego 
w Lipowej. Piękna pogoda i wspaniała publiczność to cała nasza ra-
dość! Dziękujemy serdecznie za zaproszenie! 
  • 12 czerwca DZR “Mali Grojcowianie” odbył się koncert SPO-
TKANIE REGIONÓW - Podhale i Beskid Żywiecki! “Spotkanie Regionów 
“ pod takim hasłem odbyła się wizyta ZR “Zawaternik” z Leśnicy Gro-
nia (Podhale) na Żywiecczyźnie, czyli u „Małych Grojcowian”. Jest to 
kontynuacja naszej znajomości sprzed wielu lat. Dzieci się zmieniły ale 
kierownictwo pozostało to samo. Wizyta rozpoczęła się od zwiedzania 
Mini Zoo, Parku i Zamku Habsburgów oraz innych pięknych miejsc. 
Punktem kulminacyjnym był wspólny koncert w Domu Ludowym 
w Wieprzu, a po nim integracja. Serdecznie dziękujemy Marii Dudek, 
kierowniczce i “duszy” Zespołu „Zawaternik” za inicjatywę, przybycie 
i wspólną zabawę. Pragniemy również gorąco podziękować Stowarzy-
szeniu Koło Gospodyń Wiejskich „Brzuśnik” w Brzuśniku za sponsoro-
wanie wspaniałego obiadu przygotowanego przez nieocenione Panie 
z KGW Wieprz, Janinę Kłusak i Hannę Chmiel, które są z nami od 27 lat! 
Dziękujemy! Dziękujemy również Arturowi Piątkowi za profesjonalne 
pilotowanie grupy, Pani Weronice Kasperek za wspaniałe przyjęcie 
w Muzeum Żywieckim oraz Dawidowi Stasicy za pomoc w nagłośnie-
niu koncertu. A Wam Kochani Rodzice za wsparcie i pomoc w przyję-
ciu i ugoszczeniu naszych Przyjaciół z Leśnicy Gronia . 
  • Radosny dzień! Po dłuższym czasie doczekaliśmy się ko-
lejnej pięknej uroczystości, oto Ewelina oraz Jakub nasza zespołowa 
para postanowiła zawrzeć związek małżeński. Uroczystości odbyła się 
w pięknym Kościele w Juszczynie.
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  • “Mali Grojcowianie” wzięli udział w MIĘDZYNARODOWYM 
FESTIWALU DZIECIĘCYCH ZESPOŁÓW FOLKLORYSTYCZNYCH - Polan-
ka Wielka, 18 czerwca 2022. Miło było usłyszeć werdykt jury że nasz 
Zespół zajął tu I MIEJSCE. Nie tylko muzyka, śpiew, taniec i zabawa 
ale również potrawy regionalne były ocenianie podczas Międzyna-
rodowego Festiwalu. Ogromną radość sprawiła wiadomość o zajęciu 
II miejsca w tej kategorii! Serdecznie dziękujemy naszym wspaniałym 
mamom, za nieocenioną pomoc przy organizacji naszego stoiska.
  • 2-3 lipca - Kapela „Grojcowianie” pod kierunkiem Brygidy 
Murańskiej zaprezentowała się podczas doniosłej uroczystości w na-
szej Juszczynie. Gratulujemy serdecznie Druhom Strażakom tak pięk-
nego Jubileuszu - 70 lecia swojej działalności !!!
  • Po całym roku wytężonej pracy obfitującej w radość i po-
czucie spełnienia w dążeniu do celu “Mali Grojcowianie” z Wieprza 
ruszyli w podróż do.… Pacanowa. Kolejny już raz udaliśmy się w to 
miejsce aby się bawić, integrować… a także edukować. Czas spędzi-
liśmy w Europejskim Centrum Bajek im. Koziołka Matołka! Jest to nie-
samowite miejsce pełne radości i niespodzianek. Nasi mali tancerze 
wraz z opiekunami odwiedzili: wystawę “Bajkowy Świat”, “Mały teatr”, 
Krainę “Soria Moria”, Park “Akademia bajek”, Park linowy, a na koniec 
dnia udali się na warsztaty “Tajemnica łyżeczki miodu”. Jak zwykle po-
byt w tym miejscu zachwycił wszystkich ciekawymi opowieściami po-
zwalającymi przenieść się w inny piękny i beztroski świat bajek, magii 
i tajemnic. Atrakcją dla Zespołu był również pobyt w Hotelu “Wiśniew-
ski” w Kraśniowie. A wszystko to również dzięki staraniom prezesa 
Marka Jurasza w pozyskaniu środków finansowych. Wyjazd dofinan-
sowano w ramach KONKURSU ofert na realizację zadań publicznych 
w zakresie przeciwdziałania uzależnieniom i patologiom społecznym, 
przewidzianych w Gminnym Programie Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 
2022-2025 - GMINA RADZIECHOWY-WIEPRZ
  • 16 lipca ZR Grojcowianie spędziliśmy u naszych sąsiadów na 
Orawie. Serdecznie dziękujemy organizatorom za zaproszenie: Wójto-

wi Gminy Jabłonka Panu Antoniemu Karlakowi, Orawskiemu Centrum 
Kultury i Ani Olesińskiej za pamięć o nas. Cieszymy się, że mogliśmy 
zaprezentować folklor Górali Żywieckich podczas V Międzynarodo-
wego Festiwalu na Pograniczu Kultur w Jabłonce na Orawie. Występ 
ten dał nam ogromną radość, dużo pozytywnej energii i chęci do dal-
szej pracy...
  • Podczas tegorocznych Dni Powiatu Żywieckiego odbywa-
jących się w Łodygowicach, Jadwigę Jurasz oraz jej zacne koleżanki 
- Grażynę Paterę, Barbarę Rosiek, Renatę Talik oraz kolegę Szymona 
J. Wróbla wyróżniono honorowymi Odznakami za Zasługi dla Woje-
wództwa Ślaskiego. Serdecznie dziękujemy Wydziałowi Kultury Staro-
stwa Powiatowego na czele z dyr. Mirosławem Dziergasem za doce-
nienie naszej działalności, a Radzie Sejmiku Wojewodztwa Śląskiego 
za uhonorowanie nas tym wyróżnieniem.. Jadwiga Jurasz - Wyrazy 
wdzięczności przesyłam wszystkim wspaniałym osobom z którymi 
mam na co dzień przyjemność współpracować od najmłodszych do 
najstarszych, w drobnych sprawach oraz tych trudniejszych...dziękuję. 
A tych którzy nie pomagają proszę aby ...nie przeszkadzali.
  • Podczas gdy w Żywcu rozpoczyna się 59 Tydzień Kultury 
Beskidzkiej, “Mali Grojcowianie” z Wieprza zdążyli zatańczyć “między 
kroplami deszczu” podczas LETNIEGO PIKNIKU RODZINNEGO w Ko-
szarawie! Serdecznie dziękujemy za zaproszenie dyr. Annie Wilczęga, 
a naszym rodzicom za wsparcie 
  • III MIEJSCE dla grupy śpiewaczej „GAŹDZINY SPOD GROJCA” 
podczas konkursu kapel, grup śpiewaczych (46 podmiotów), śpiewa-
ków ludowych, instrumentalistów, multiinstrumentalistów, mistrzów 
uczących śpiewu i gry na instrumentach - FFGP 2022 
  • “Grojcowianie” na estradach TKB - 3 sierpnia 2022 r. - Nie-
codzienne wydarzenie ! Na estradzie TKB w Szczyrku połączone siły 
dwóch Zespołów Regionalnych „ROMANKA” z Sopotni Małej i „GROJ-
COWIANIE” z Wieprza, razem 60 osób!!! Po sąsiedzku Gmina Jele-
śnia i Radziechowy-Wieprz! Od zawsze wiadomo, że taniec, muzyka 
i  śpiew łączy, bawi i łagodzi obyczaje! Dziękujemy za wspólne dzia-



łanie i wspaniały występ podczas tego radosnego 
święta Folkloru w Beskidach!
  • 4 sierpnia br. Kolejna kartka z kalendarza 
Tygodnia Kultury Beskidzkiej ZR „Grojcowianie” z 
Wieprza tym razem  na gościnnej estradzie w Wi-
śle! W tym pięknym Amfiteatrze i z tak wspaniałą 
publicznością bycie na scenie to sama radość! 
Nasi tancerze spisali się znakomicie, widać było 
niesamowitą werwę i żywiołowość przekazaną w 
tańcu! Ten czas pokazuje jak bardzo ważne jest 
dla wszystkich uczestników bycie razem. Wielki 
szacunek dla wszystkich Zespołów, że potrafią tak 
zmobilizować się do działania. Cóż warte byłoby 
organizowanie takich wydarzeń gdyby nie ludzie 
biorący w nim udział i  przekazujący swoją dobrą 
energię poprzez taniec, śpiew, muzykę.
  • 5 sierpnia br. I w końcu Maków Podha-
lański. Niesamowite wrażenia, wspaniali, gościnni i 
serdeczni Gospodarze, cudowna publiczność! Przy 

takim odbiorze na scenie trwała świetna zabawa ! Ten Tydzień ma 
niesamowitą moc, jest jedyny i niepowtarzalny i od strony zespołów, 
organizatorów i publiczności. Wciąga i uzależnia...
  • 6 sierpnia br. W sobotni wieczór TKB “Mali Grojcowianie” 
brali udział w uroczystości nadania Orderu Uśmiechu Państwu Bogu-
sławie i Bogusławowi Choczyńskim z Moszczanicy właścicielom firmy 
Euofirany. Niezwykłe wydarzenie, Order Uśmiechu przyznawany jest 
przez Szczęśliwe Dzieci. Serdecznie gratujemy !!
  • NIESAMOWITA  ATMOSFERA, RADOŚĆ, TANIEC, ŚPIEW, MU-
ZYKA – ZA NAMI PIERWSZA EDYCJA IMPREZY PN. „DZIEŃ FOLKLORU 
DZIECIĘCEGO” oczywiście z udziałem „Małych Grojcowian”. W dniu 7 
sierpnia br. podczas 59 Tygodnia Kultury Beskidzkiej, przy ładnej po-
godzie po raz pierwszy odbył się Dzień Folkloru Dziecięcego. Impreza 
zorganizowana została z inicjatywy pani Jadwigi Jurasz – kierownika 
Zespołu Regionalnego „Grojcowianie” i jednocześnie radnej powiatu 
żywieckiego. Przedsięwzięcie rozpoczęło się korowodem  350 dzieci, 
członków 12 z 22 Dziecięcych Zespołów Regionalnych działających 
na terenie całego Powiatu Żywieckiego. Korowód prowadził Andrzej 
Maciejowski – Dyrektor GOK w Milówce, uświetniając go także grą na 
trombicie. Witając wszystkie zebrane dzieci i rodziców, imprezę otwo-
rzył Burmistrz Miasta Żywca Antoni Szlagor wraz z Dyrektorem Wy-
działu Kultury Starostwa Powiatowego w Żywcu Mirosławem Dzierga-
sem. Następnie każdy zespół biorący udział w imprezie zaprezentował 
krótki program artystyczny. Dodatkową atrakcją wydarzenia był fakt, 
iż imprezę prowadziły same dzieci: Zosia z Jasiem oraz Maja z Wikto-
rem z Zespołu „Mali Grojcowianie”. Nie zabrakło także wspólnej zaba-
wy, wszyscy uczestnicy zatańczyli „Koło Młyńskie”, a na finał wspólnie 

zaśpiewali „Hajduka”. Jesteśmy pewni, 
iż wydarzenie to przejdzie do historii 
i jednocześnie na stałe wpisze się w 
kalendarz imprez kulturalnych organi-
zowanych na Żywiecczyźnie. Organi-
zatorami wydarzenia było  Starostwo 
Powiatowe w Żywcu oraz Miejskie Cen-
trum Kultury w Żywcu.
• ZR „Grojcowianie” z Wieprza 
w “wakacyjnym “ wydaniu. Na zapro-
szenie ks. Piotra Jarosza oraz naszego 
przyjaciela Krzysztofa Grenia braliśmy 
udział w Festynie Parafialnym w Oczko-
wie! Świetna atmosfera dobre ciasto, 
kawa, grochówka...oraz inne kulinarne 
atrakcje sprawiły nam ogromną przy-
jemność w tą piękną niedzielę. Dzięku-
jemy za zaproszenie.
• 27 sierpnia “Mali Grojcowianie” 
zatańczyli w Bielskim Centrum Kultury 
na imprezie „Bielsko-Biała stolicą be-

skidzkiego rzemiosła”. Imprezę firmowała Beskidzka Izba Rzemiosła i 
Przedsiębiorczości w Bielsku-Białej a wydarzenie organizowane jest w 
ramach Roku Rzemiosła w Województwie Śląskim.
  • 28 sierpnia  w ostatnią niedzielę wakacji członkowie zespo-
łów wraz z rodzicami zakończyli czas artystycznych występów wspól-
ną zabawą na obiektach sportowych nad Sołą w Wieprzu. Zjeżdżalnie, 
zabawa z animatorem oraz wspaniale zorganizowany grill dały nam 
wiele radości i energii do dalszych spotkań , na które zapraszamy już 
od września dzieci, młodzież i dorosłych! 
 
W najbliższym czasie:
  • 11 września 2022 r – Rewizyta „Małych Grojcowian” u za-
przyjaźnionego Zespołu Regionalnego “Zawaternik”.  Zatańczymy 
tam na Festynie Bacowskim w Leśnicy Groniu na Podhalu i spotkamy 
się z naszymi przyjaciółmi.
  • 17 września 2022 r – udział ZR „Grojcowianie”w Festiwalu 
„Babi leto 2022” w Valasske mezirici w Czechach

SSK Grojcowianie” z Wieprza, jako organizacja pożytku publicznego 
składa SERDECZNE PODZIĘKOWANIA wszystkim którzy przekazali 
na jej cel 1% podatku za 2021 r. Informujemy że za 2022 r  również 
będzie można to zrobić wpisując w zeznaniu podatkowym nr KRS 
Stowarzyszenia tj. 0000105241.Tym razem będzie można przekazać 
1,5 % PODATKU. Środki jakie w różny sposób pozyskuje Stowarzy-
szenie w całości przeznaczane są na działalność Zespołów, wyjazdy 
i udział w festiwalach, konkursy, stroje i rekwizyty. Dziękujemy wszyst-
kim za wsparcie – nie pozwolimy się wykorzenić !!!




